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Výchovný ústav, střední škola a školní jídelna, Obořiště 1 

přijme 

pracovnici/pracovníka 
na pozici vedoucí 

hospodářského úseku.
Požadujeme vzdělání ÚSV nebo ÚSO s maturitou.

Pracovní náplň: 
Komplexní zajišťování majetkové správy,  

uveřejňování smluv v registru dle zákona. Zajišťování 
oprav a revizí ve školském zařízení. Zajišťování 

a organizování komplexní inventarizace. Zařazování 
a vyřazování majetku. Statistické výkazy a hlášení. 

Zajišťování objednávek materiálu a služeb aj.

Zaměstnanecké výhody: 
příspěvek na důchodové spoření  

a na stravování ve školní jídelně, dovolená 5 týdnů.

Nástup dle dohody.

Životopis včetně rozpisu praxe zasílejte  
na e-mail: pam@vuoboriste.cz 



PŮLLITR, ABY DRUZÍ MOHLI ŽÍT

Už jste někdy darovali krev? 
Já to prozatím zkusil jenom 
jednou a stále se odhodlávám 

k  tomu, abych se stal pravidelným 
dárcem. Na  ten první a  prozatím 
poslední odběr v  rámci dárcovství 
si moc dobře pamatuji. Šel jsem 
na transfuzní oddělení se smíšenými 
pocity, v nichž mezi sebou soupeřila 
zvědavost a  strach. Stokrát se 
můžete ubezpečovat o  tom, že se 
přece nemůže nic stát, přesto ve vás 
hlodá lehká obava, co s  vámi odběr 
většího množství krve udělá.

Po nezbytných testech, při kterých 
se zjišťuje rámcový krevní obraz, se jde 
na věc. Asi desetiminutový následný od-
běr jsem celý proklábosil s milým perso-
nálem oddělení. Ani jsem si nevšiml, že 
mi tak pěkně „pustili žilou“. Začal jsem 
sám na sobě zkoumat, jak se vlastně cí-
tím, a zjistil jsem, že velice dobře. Rád si 
okolnosti mého zdravotního stavu odů-
vodňuji po svém a v tomto případě jsem 
vydedukoval, že se cítím tak dobře kvůli 
tomu, že normálně mám krevní tlak vy-
soký a tím, že mi trocha krve odtekla, 
se mi snížil. Do jaké míry by s tím sou-
hlasil doktor, to nevím, ale já si s tímhle 
vysvětlením spokojeně odešel a snědl 
nabídnutou sušenku.

A ještě něco k těm pocitům. Každý, 
kdo se stane pravidelným dárcem, si 
rozhodně zaslouží zažívat pocit hr-
dosti a důležitosti ze svého počínání. 
Bez legrace. Pravidelní dárci krve jsou 
těmi pravými a  nezištnými hrdiny, 
kteří bez mrknutí oka, bez sebemenší 
potřeby po slávě či uznání pomáhají 
druhým. Dávají kousek ze sebe, kon-
krétně půllitr, aby druzí mohli žít.

Ve  velice zajímavém rozhovoru 
na desáté a jedenácté straně paní pri-
mářka Haintzová z Hematologicko-
-transfuzního oddělení příbramské 
nemocnice rozebírá nejen význam 
dárcovství pro moderní zdravotnictví, 
ale zároveň informuje o tom, jak od-
běry probíhají a jak se můžete dárcem 
stát. Rozhodně to stojí za přečtení a co 
víc, stojí to i za vyzkoušení!

S Jan Konvalinka
starosta města Příbram
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Nové kurzy a setkání  
s Naďou Konvalinkovou

Senior Point otevírá od února 2025 kurzy pro seniory. Na výběr jsou: angličtina (v úterý a ve čtvr-
tek), rekondiční cvičení pro ženy (pondělí a čtvrtek), cvičení pro muže (úterý) a trénink paměti 
(čtvrtek). Každou sobotu od 8.00 mohou senioři využívat bazén v aquaparku (s Kartou seniora). 
V pondělí 17. března Senior Point pořádá také setkání s herečkou Naďou Konvalinkovou. Bližší 
informace získáte v kanceláři Senior Pointu ve 2. pavilonu bývalé ZŠ v Žežické ulici č. 193 – tel. 
778 779 898; e-mail pribram@seniorpointy.cz. 

Zastavení, poděkování a  od-
měna nejenom v  podobě cer-
tifikátu. Tak můžeme stručně 
a  jednoduše definovat předvá-
noční setkání na Svaté Hoře, které 
se uskutečnilo 19. prosince v ba-
rokním refektáři za přítomnosti 
vyučujících anglického jazyka 
Martiny Čmuchařové, Nikol Eliá-
šové, Jany Žákové a  manažera 
Římskokatolické farnosti Jana 
Traxlera.

Sešli jsme se zde se 45 studenty 
a  jejich rodinnými příslušníky, 
abychom žákům pogratulovali 
a  vyzdvihli jejich aktivní pří-
stup, píli a chuť na sobě pracovat 
a vzdělávat se ve svém volném 

čase. Žáci slavnostně převzali mezinárodní jazykové certifikáty Cambridge English úrovně 
PET B1, KET A2, Movers a Starters.

O pomyslnou předvánoční tečku setkání se postaraly svým hudebním vystoupením žákyně 
z 8. C Rebecca Holá, Arina Feriule a Ema Zelenková, jež zazpívaly v doprovodu svých hudebních 
nástrojů tři hezké vánoční koledy. 

S Jana Žáková 
ZŠ Školní

Certifikáty Cambridge English  
si žáci převzali na Svaté Hoře

Stříkačka pro hasiče
Město získalo dotaci čtyři miliony korun 

na  pořízení cisternové automobilové stří-
kačky (CAS), kterou má získat Jednotka SDH 
Březové Hory. Plyne z dotačního programu 
Účelové investiční dotace pro jednotky sboru 
dobrovolných hasičů. Na stejnou investiční 
akci město již získalo dotaci milion korun 
ze Středočeského fondu podpory dobrovol-
ných hasičů a složek IZS. Celkové náklady 
na pořízení stříkačky činí 11,9 milionu ko-
run včetně DPH. „Zadáme parametry pro vy-
bavení vozu, který by měl být hasičům podle 
smluv předán na jaře roku 2026,“ uvedl sta-
rosta Jan Konvalinka.

ZEVO: veřejné projednání a neplatné 
referendum

Ještě před vánočními svátky uspořádal Středočeský kraj veřejné projednání záměru nazvaného 
Spalovna TKO Příbram – zařízení pro energetické využití odpadu (ZEVO). Distanční formou se 
účastnili zástupci kraje, investora, zpracovatelů posudků, dotčených obcí i veřejnosti. Firma Energo 
Příbram, která není majetkově propojena s městem Příbram, chce vybudovat ZEVO v areálu sou-
časné teplárny. Půjde o linku o kapacitě 34 400 tun za rok. Jako palivo má být využíván komunální 
odpad (namísto současné dřevní štěpky), přičemž firma neuvažuje o dodatečné separaci odpadu. 
Vyrobená energie v podobě páry, horké vody a tepla má být dále dodávána odběratelům v Příbrami. 
Jeden z diskutujících Tomáš Mosler poukázal na to, že aktuální produkce odpadu v Příbrami je 
přibližně čtvrtinová oproti zamýšlené kapacitě ZEVO. A dotazoval se, z jak vzdáleného okolí bude 
zajišťována doprava. Ondřej Mareš uvedl, že se počítá především se svozem z Příbramska, nikoliv 
z větších vzdáleností. I z toho důvodu společnost nevyužije železniční vlečku. V současnosti firma 
naváží 100–200 000 t štěpky ročně, což odpovídá 15–20 vozům denně. Se záměrem vybudovat 
ZEVO přišlo Energo Příbram v roce 2022. 

Aktuálně probíhá studie posouzení vlivu na životní prostředí (EIA). V sobotu 18. ledna 2025 
se ve Lhotě u Příbramě jako jedné z dotčených obcí konalo referendum, v němž se mohli ke spa-
lovně vyjádřit občané. Jeho výsledek je neplatný. Hlasovat přišlo 20 % lidí, pro platnost místního 
referenda je třeba min. 35 % hlasů. 

VHI spravuje
nová společnost

Od  nového roku spravuje příbramskou 
vodo hospodářskou infrastrukturu (VHI) nová 
společnost Příbramská provozní, ve které má 
město 60% podíl a zbylých 40 % vlastní dosa-
vadní provozovatel, společnost 1. SčV. Jedna-
teli jsou Robert Morávek, Jana Poláková a Petr 
Rotter. V dozorčí radě pak zasedají Štěpánka 
Koníčková, Ivan Fuksa a Jiří Holý. 

Závazky ze smluv přecházejí na společnost 
Příbramská provozní, se zákazníky není třeba 
uzavírat nové smlouvy ani dodatky ke stáva-
jícím smlouvám. Pro úhradu plateb za vodné 
a stočné byl zřízen nový bankovní účet 131-
1416260257/0100. Odběratelé s  inkasem 
záloh a předpisů musí ve své bance provést 
svolení k inkasu ve prospěch výše uvedeného 
nového bankovního účtu. Variabilní symbol 
zůstává stejný, jedná se o číslo zákaznického 
účtu. Odběratelé, kteří hradí vyúčtování a zá-
lohy přes SIPO, nemusí provádět změny, pro-
vozovatel sám vyžádá úhradu ve  prospěch 
nového bankovního účtu. S ohledem na ter-
mín překlopení účtů se na lednovém rozpisu 
neobjeví záloha na tento měsíc – společnost je 
podle vyjádření města Příbram s tímto faktem 
obeznámena a odběratelé se nemusí obávat, 
že by měli za leden vůči společnosti neuhra-
zené závazky. V závěrečném vyúčtování za rok 
2025 se chybějící lednová záloha projeví jako 
částka k úhradě.

Kontaktní údaje společnosti Příbram-
ská provozní: hlášení poruch a  havárií 
318 494 241 (dispečink 1. SčV); zákaznická 
linka 315  819  796; e-mail: info@pribram-
skaprovozni.cz; web: pribramskaprovozni.
cz; adresa: Novohospodská 93, Příbram IX.

Přednáška v archivu
Příbramský archiv pořádá přednášku Pod-

karpatská Rus dnes. Koná se 5. února v 17.30 
na  adrese Edvarda Beneše 337. Na  besedě 
o cestě po Zakarpatí vystoupí geolog a histo-
rik Martin Lang. 
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Výzkumný projekt 
i v Příbrami

Od ledna do března 2025 probíhá i v Pří-
brami mezinárodní výzkumný projekt Share 
50+ (Survey of Health, Ageing, and Retirement 
in Europe). Jde o vědecký projekt Evropské 
unie v oblasti so ciálních věd, jehož cílem je 
podle autorů vytvořit celoevropský datový 
soubor o životě osob starších 50 let a jejich 
rodinách. V ČR je jeho součástí navíc studie 
neuroSHARE. V  něm ve  spolupráci s  ČVUT 
a 1. LF UK vzniká nástroj pro včasnou detekci 
neurodegenerativních onemocnění jako 
Parkinsonova nebo Alzheimerova choroba. 
Hlavní témata výzkumu zahrnují např. demo-
grafii a rodinný život, zdraví a zdravotní péči, 
zaměstnanost a důchodový systém, sociální 
podporu a kvalitu života. Tazatelé výzkumu 
jsou vybaveni průkazem a oficiálním pověře-
ním k provádění výzkumu. Respondenty bu-
dou oslovovat v těchto místech: Budovatelů, 
náměstí 17.  listopadu, Okružní, Ostravská, 
Pod Čertovým pahorkem, Svazácká, třída 
Osvobození, S. K. Neumanna, Bratří Čapků, 
Politických vězňů, K. H. Máchy, Čechovská, 
Erbenova a Edvarda Beneše.

Otevřené dveře  
v All Stars School

All Stars School, která sídlí na adrese Břez-
nická 135, pořádá akci Otevřené dveře ma-
teřské školy. Koná se ve dnech 3.–7. března. 
Na e-mailu info@allstarsschool.cz si zájemci 
mohou rezervovat termín pro individuální ná-
vštěvu nebo zkušební den ve škole. Škola po-
skytuje bilingvní výuku v češtině a angličtině, 
předškolní přípravu (program Maxík), logope-
dická cvičení nebo mezinárodní program IEYC 
(International Early Years Curriculum). 

80. výročí popravy 
v Brandenburgu 
u Berlína

Ve  čtvrtek 20. února 2025 od  11.00 se 
v  obřadní síni v  Zámečku-Ernestinu usku-
teční vzpomínková akce u příležitosti uctění 
památky 16  občanů Příbramska, kteří byli 
19. února 1945 popraveni ve věznici v Bran-
denburgu u Berlína. Pietního shromáždění se 
zúčastní představitelé města Příbram, potomci 
hrdinů protinacistického odboje a další hosté. 
Článek k tragické události v Brandenburgu před 
80 lety vyjde v březnovém vydání Kahanu. 

Poplatky jsou splatné do konce března
„Poslední březen“ je nejzazší den pro splatnost městských poplatků za svoz odpadu a psy. Popla-

tek za psy se různí podle jejich počtu či lokality (rodinný dům, bytový dům, osady atd.) a stanoví jej 
obecně závazná vyhláška O místním poplatku ze psů. Senioři nad 65 let jsou od poplatku za prvního 
psa osvobozeni. Výše poplatku za obecní systém odpadového hospodářství činí 864 korun, tedy 
o 20 % více než v roce 2024. Lidé nad 70 let věku platí polovinu částky, tedy 432 korun. 

Od loňska město neposílá tištěné složenky, přičemž preferována je bezhotovostní platba. Úhradu 
lze provést čtyřmi způsoby: 1. Portál občana: portalobcana.pribram.eu (Moje závazky); 2. Mobilní 
aplikace Příbram v mobilu (Poplatky); 3. bezhotovostní platba: a) místní poplatek za komunální 
odpad – číslo účtu 1783-521689309/0800 (variabilní symboly jsou stejné jako v minulých le-
tech, případně je sdělí na tel. 318 402 341 nebo 318 402 241), b) místní poplatek ze psů – číslo 
účtu 60038-521689309/0800 (variabilní symboly jsou stejné jako v minulých letech, případně 
je sdělí na tel. 318 402 341 nebo 318 402 241); 4. hotovostně nebo kartou v pokladně: Městský 
úřad Příbram, Gen. R. Tesaříka 19 (naproti Sokolovně). S dotazy k místnímu poplatku za obecní 
systém odpadového hospodářství se občané mohou obracet na Odbor ekonomický prostřednictvím 
e-mailu popelnice@pribram.eu. 

inzerce

Nejradostnější událostí v každé rodině je narození potomka. V příbramské porodnici se 
v roce 2024 narodilo 849 dětí, z toho byla osmkrát dvojčátka. Oproti předešlému roku jde 
o pokles o 156 dětí. Když jsme u dětí, zmíníme rovnou vítání občánků – přivítáno bylo 56 
nových občánků – 27 holčiček a 29 chlapečků. 

U první skupiny, tedy u porodů došlo k poklesu, u svatebních obřadů došlo oproti předchozímu 
roku k mírnému navýšení. Zatímco v roce 2023 bylo 128 svateb, v roce 2024 bylo uzavřeno 134 
manželství a jedno registrované partnerství. Sledujeme nejen počet svateb, ale také počet rozvodů, 
těch máme za rok 2024 evidováno 83, což je o osm více než v předešlém roce. 

V průběhu roku 2024 jsme si dvakrát připomněli zlatou svatbu za padesát let společného 
života a jednou svatbu diamantovou, která je šedesátým výročí od svatby. K životním jubileím 
občanům starším osmdesáti let jsme v průběhu roku 2024 byli blahopřát 63× a Janského 
plaketou za dobrovolné darování krve bylo oceněno 128 dárců.

Na závěr jsme nechali nejsmutnější kategorii, úmrtí. V této statistice máme zaznamenáno 
číslo 777, což je v porovnání s rokem 2023 o osm případů více.

S Eva Švehlová 
Městský úřad Příbram

Rok 2024 v číslech matričních knih

S Aktuality zpracoval: Stanislav D. Břeň
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Prosincové setkání Meet the buyer se týkalo 
projektů, které by měly být vyhlášeny v roce 
2025. Na této dvoustraně přinášíme kompletní 
přehled těchto projektů, na jehož základě si lze 
učinit konkrétnější představu, co město zamýšlí 
realizovat a přibližně za jakou částku. Obdobný 
přehled Kahan zveřejňuje v tomto čase již několik 
let. Pohledem do lednových nebo únorových vy-
dání předchozích let si tak lze učinit představu, co 
se realizovat podařilo a co (zatím) nikoliv. 

PŘIPRAVIT SE NA TENDR
Smyslem setkání Meet the buyer je infor-

movat dodavatele tak, aby se případní zájemci 
mohli s předstihem na soutěž připravit. Město 
setkání využívá také k osvětě o legislativních no-
vinkách a nejčastějších chybách, se kterými se 
v podaných nabídkách setkává, spolu s náměty, 
jak těmto situacím předejít. Meet the buyer při-
spívá k vyšší úrovni transparentnosti veřejného 
zadávání. Přínosem pro město je větší zájem 
o zakázky, lepší koordinace na straně dodava-
telů, kteří realizují zejména stavební kontrakty. 
Firmy mohou snadněji rozvrhnout své kapacity, 
od čehož si město dále slibuje lepší připravenost 
na vypsaný tendr, a tudíž i přijatelnější cenu 
pro město coby zadavatele. Příbram, podobně 
jako další města, provozuje svůj profil zadava-
tele, kde lze nalézt všechny aktuálně vypsané 
nebo nedávno ukončené zakázky. Nachází se 
na webových stránkách pribram.eu pod zálož-
kou Veřejné zakázky, kde je k dohledání též pre-
zentace a videozáznam z Meet the buyer. 

V posledních letech Příbram využívá i tzv. dy-
namické nákupní systémy – DNS na výstavbu, 
opravy a údržbu pozemních komunikací města 
Příbram (aktuálně ukončen, připravuje se jeho 
nová verze); DNS na opravy a údržbu budov 
v majetku města Příbram (je do něj zařazeno 
22 dodavatelů) nebo DNS na výstavbu, opravy 
a údržbu vodohospodářského majetku města 
Příbram (16 dodavatelů). Výhoda DNS tkví 
zejména v  odstranění zbytečné byrokracie. 
Firmy, které se kvalifikují do příslušných DNS, 
již nemusí dokládat často stejné dokumenty 
pro jednotlivá výběrová řízení. To ulehčuje 
jejich přihlašování a krátí čas pro rozhodování 
na straně města.

ČOVKA, BAZÉN, LEŠTINA, RIEGROVA, 
POD ČERTOVÝM PAHORKEM…

A jaké tedy mají být největší projekty tohoto 
roku? Prioritou je čistírna odpadních vod, pro 
kterou platí již několik let stop stav na nová 
připojení. Tato skutečnost omezuje další roz-
voj města. Jde o projekt v celkové hodnotě půl 
miliardy korun (všechny uváděné ceny v tomto 
článku jsou bez DPH), jehož realizace se z mnoha 
důvodů posouvá v čase. Podle současné před-
stavy by město mělo vyhlásit výběrové řízení 
v posledním letošním kvartálu a práce na první 
fázi by měly začít v prvním čtvrtletí příštího 
roku. Z předchozích vyjádření vedení města 
vyplývá, že stop stav na ČOV by mohl být mi-
nimálně částečně odblokován už při zahájení 
prací. S ČOV, resp. vodohospodářskou infra-

strukturou (VHI) města souvisí i skutečnost, že 
od začátku roku začal fungovat společný podnik 
města a 1. SčV nazvaný Příbramská provozní. 
Firma spravuje VHI včetně ČOV a v nadcházejí-
cích letech má podle smluvních podmínek přejít 
plně do vlastnictví města Příbram. 

Další zakázkou, na  kterou Příbram čeká 
a kterou v tomto celoročním přehledu pra-
videlně zmiňujeme, je výstavba plaveckého 
bazénu. Tím se zastupitelstva a vedení města 
zabývají minimálně tři volební období. 
Po mnoha studiích, propočtech a debatova-
ných představách o  podobě i  umístění ba-
zénu se město nakonec rozhodlo pro jednu 
z variant. Ta předpokládá stavbu nového pla-
veckého bazénu v současném areálu aqua-
parku a venkovního bazénu. V současnosti 
je uzavřena smlouva s projektanty dokumen-
tace pro povolení stavby, výběr zhotovitele 
stavební části předpokládá město metodou 
design and build, kdy dodavatel navrhne 
detailní technické řešení a následně bazén 
i postaví. V obdobném režimu nedávno vzni-
kal parkovací dům u autobusového nádraží. 
„Výběrko“ na tuto stavbu za projektovaných 
280 milionů korun by mělo být vyhlášeno 
v posledním kvartálu roku. 

Zajímavým projektem, o němž se zatím příliš 
nemluví, je rozšíření parkovacích ploch v loka-
litě Pod Čertovým pahorkem. Pro toto území je 
zpracován projekt včetně dopravního řešení, 
jehož hlavní prioritou bylo „najít i to poslední 
místo“, které by se dalo využít pro parkování. 

Investiční priority pro letošní rok
Před vánočními svátky se uskutečnila akce nazvaná Meet the buyer. Město Příbram se pomocí tohoto formátu setkává 
s potenciálními dodavateli především stavebních zakázek a s předstihem – před vyhlášením samotného výběrového řízení – je 
informuje o tom, které tendry zamýšlí v nadcházejícím období vypsat. 

Od loňského roku probíhá rekonstrukce v ulici Jana Drdy a chystá se revitalizace a rozšíření parkovacích ploch v lokalitě Pod Čertovým pahorkem. 
Foto (2×): Stanislav D. Břeň
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Výběrové řízení má být vypsáno ve třetím kvar-
tálu a projektovaná cena je 65 milionů korun. 

Letos by měly pokračovat i revitalizace vni-
trobloků. Dojít má na  Riegrovu ulici, kde se 
plánuje vybudování nových parkovacích stání, 
hřiště, chodníků a nástupní plochy pro jednotky 
integrovaného záchranného systému. Projekt 
za 13 milionů korun by měl být vypsán ve dru-
hém čtvrtletí a realizován ve dvou následujících. 

Posunuta v čase byla realizace II. etapy v lokalitě 
Na Leštině. Za projektovaných 33,3 mi lionu korun 
se zde počítá s obnovou kanalizace, vodovodu, vý-

stavbou veřejného osvětlení a polozapuštěných 
kontejnerů, novými povrchy komunikací, chod-
níků, přeložkou plynu a datových sítí. 

Z  loňského roku je odložena také rekon-
strukce komunikací ulic Do Polí a K Jamkám 
v Lazci. Výběrové řízení v hodnotě 13 milio nů 
korun na  úpravu komunikací, kanalizace 
a chodníků má být vypsáno v tomto čtvrtletí, 
práce by měly začít ve třetím čtvrtletí 2025. 

Dalším zajímavým projektem, který měl už 
entrée v podobě loni zahájené rekonstrukce 
u tzv. Drakovny, je revitalizace v Jiráskových 

sadech. Zde mají být vyměněny podzemní sítě 
v podobě kanalizace či vodovodu. Nově budou 
vybudovány chodníky, veřejné osvětlení či mo-
biliář. Výběrové řízení v hodnotě 30 milionů 
korun má být vypsáno toto čtvrtletí a práce mají 
začít ve třetím kvartálu letošního roku s před-
pokládaným předáním díla napřesrok. 

S Stanislav D. Břeň

Tendry, které by měly být letos vyhlášeny

Název akce  Stručný popis  Předpokládaná hodnota  Čtvrtletí Čtvrtletí 
  v Kč bez DPH vyhlášení VZ realizace
Čechovská ul. –   stavba tří stanovišť polozapuštěných  750 000 I/2025 III/2025 
polozapuštěné kontejnery kontejnerů pro tuhý komunální odpad
Jiráskovy sady – výměna  obnova kanalizace, vodovodu, veřejného  30 100 000 I/2025 III/2025–2026 
sítí a povrchu chodníků, II. etapa osvětlení, polozapuštěné kontejnery,  
 přeložka sítí Cetinu, povrchy chodníků, mobiliář
Ul. Na Leštině, II. etapa  obnova kanalizace a vodovodu, veřejného   33 300 000 I/2025 III/2025–2026 
 osvětlení, polozapuštěné kontejnery, přeložka  
 sítí Cetinu a plynu, povrchy komunikací a chodníků
Lazec – ul. K Jamkám, Do Polí úprava komunikací, kanalizace, chodníky  13 000 000 I/2025 III/2025
Cyklostezka zahrádkářskou  asfaltový recyklát + postřik s posypem 600 000 Kč I/2025 II/2025 
kolonií Na Baníku v zahrádkářské kolonii Baník  
 (k ul. Ke Stadionu)
ZŠ Jiráskovy sady – oprava WC stavební úpravy WC v budově – 1. etapa  7 400 000 I–II/2025 III/2025 
 (část A a B) – rozvody, obklady, dlažby,  
 zdravotně technická instalace
ZŠ Bratří Čapků – výměna  výměna osvětlení v celé budově školy 3 500 000 I–II/2025 III/2025 
osvětlení
ISŠ HPOS Příbram – výměna oken výměna dřevěných oken v části budovy 1 650 000 I–II/2025 III/2025
MŠ Školní – oprava střech výměna střešní krytiny včetně zateplení  3 700 000 I–II/2025 III/2025 
 na dvou budovách
Areál býv. 5. územních jeslí –  oprava části oplocení, nové podezdívky  1 650 000 I–II/2025 III/2025 
oprava oplocení a plotové výplně
ZUŠ Příbram I – odvlhčení odvlhčení části dvora okolo sousední  1 250 000 I–II/2025 III/2025 
části dvora nemovitosti
Drakovna, Jiráskovy sady 117 – výměna výloh v nadzemním podlaží 1 000 000 I–II/2025 II–III/2025 
výměna výloh 
Riegrova ul. – revitalizace  parkovací stání, hřiště, nástupní plocha,  13 000 000 II/2025 III–IV/2025 
vnitrobloku chodníky, zeleň, veřejné osvětlení
Svatohorská alej změna povrchu komunikace na žulové  3 000 000 II/2025 III/2025 
 dlažební kostky
Velkoplošné opravy chodníků  opravy chodníků, vč. obrubníků  7 000 000 II/2025 III/2025
Velkoplošné opravy komunikací  opravy výtluků komunikací 5 000 000 II/2025 III/2025
Ul. Potoční – oprava dlažby přeložení sítí a výměna velkoplošné dlažby 3 000 000 II/2025 III/2025
DPS, Hradební 69  výměna rozvodů kanalizace 3 000 000 II/2025 III/2025
Pivovarská 132   malování společných prostor 200 000 II/2025 III/2025
nám. T. G. Masaryka 101,  výměna oken v objektech 1 200 000 II/2025 III/2025 
Pivovarská 132 – výměna oken
Milínská 15 až 18 (Špalíček) – rekonstrukce elektroinstalace 2 300 000 II/2025 III/2025 
osvětlení, STA ve společných společných prostor 
prostorech
nám. T. G. Masaryka 98 –   rekonstrukce elektroinstalace   100 000 II/2025 III/2025 
osvětlení společných prostor společných prostor
Lávka u Q-klubu demolice a výstavba lávky přes Příbramský potok  5 000 000 III/2025 II–III/2026
Zkapacitnění městského  výstavba kolumbária, chodníčky, 10 000 000 III/2025 II–III/2026 
hřbitova – I. etapa rozptylová loučka
Pod Čertovým pahorkem –  rozšíření parkovacích míst 65 000 000 III/2025 II/2026–2027 
parkovací plochy
Ul. Ke Stadionu – chodník nový chodník v ul. Ke Stadionu,  10 000 000 III/2025 II–IV/2026 
 obnova vodovodního řadu
Nový Plavecký bazén Příbram stavba nového plaveckého bazénu –  280 000 000 IV/2025 III/2026–2027 
 zhotovení jako Design & Build
ČOV Příbram – rekonstrukce zkapacitnění a modernizace ČOV Příbram – I. etapa 125 000 000 IV/2025 I/2026–2028



| 8 |

ANKETA

JAN KONVALINKA, ANO 2011
Důležitých projektů je připraveno nebo 

rozjeto více. Tím skutečně nejdůležitějším 
z pohledu budoucnosti města je zkapacitnění 
městské čistírny odpadních vod (MČOV). 
Máme připravený projekt, který zajistí nejen 
zvýšení kapacity pro připojování, ale záro-
veň zajistí takové kvalitativní standardy pro 
vypouštěnou přečištěnou vodu, které budou 
vyhovovat i budoucím zpřísněným normám. 
Zvláštní kapitolou je pak energetická soběstač-
nost celého systému. Díky sofistikované kombi-
naci solárních řešení a kogeneračních jednotek 
spolu s vyspělým tepelným managementem 
bude MČOV schopna fungovat zcela nezávisle 
na  externí dodávce proudu. Zároveň bude 
možné vyrobený proud a případně i plyn dále 
předávat do sítí a zlepšovat tak ekonomickou 
bilanci provozu.

Momentálně připravujeme v  souvislosti 
s MČOV dva tendry. Jeden je na tzv. správce 
stavby a druhý je na samotnou realizaci díla. 
Správce stavby u takhle velkého a technicky 
nesmírně složitého díla je naprosto nezbytný. 
V  principu by mělo jít o  odbornou firmu či 
konsorcium firem, které by pro město „pohlí-
daly“ soulad prováděných prací s projektovou 
dokumentací, zároveň by správce stavby do-
hlížel na kvalitu práce a dodržování náročných 
standardů.

Naším cílem pro rok 2025 je vysoutěžit doda-
vatele – zhotovitele díla a optimálně ve čtvrtém 
kvartálu zahájit práce. Ostrá realizační fáze by 
měla začít v roce 2026. Díky navýšení kapacity 
MČOV bude moci být po letech ukončena uzá-
věra na připojování k městské kanalizační síti. 
Pro rozvoj města to bude výrazný motivační 
prvek.

SIMONA LUFTOVÁ, ČESKÁ PIRÁTSKÁ STRANA
Město Příbram stojí před řadou důležitých 

projektů, které by mohly podpořit jeho roz-
voj. Klíčem k úspěchu je však jasné stanovení 
priorit – rozhodnutí, co je nezbytné a co méně 
naléhavé. Zároveň je důležité mít dlouhodobou 
vizi, jak by měla Příbram vypadat za 20, 30 či 
více let. 

Jedním z klíčových projektů, který považu-
jeme za zásadní, je zahájení stavby zaměřené 
na zkapacitnění čistírny odpadních vod (ČOV). 
Tato rozsáhlá, ale nezbytná investice předsta-
vuje důležitý krok k  potřebné modernizaci 
infrastruktury města. Nedostatečná kapacita 
stávající ČOV v  posledních několika letech 
brání připojení nových objektů na kanalizační 
soustavu, což výrazně omezuje rozvoj bytové 
i firemní výstavby.

Dopady jsou zřejmé – naše město ztrácí atrak-
tivitu jak pro podnikatele, tak pro trvalé byd-
lení. To vede k dlouhodobému a postupnému 
vylidňování Příbrami, zejména mezi mladými 
lidmi a rodinami, kteří odcházejí hledat lepší 
podmínky do jiných lokalit. Nízká bytová vý-
stavba, často cenově nedostupná pro mladé 
rodiny, situaci ještě zhoršuje. Tento trend, spo-
jený s rostoucím podílem stárnoucí populace, 
může mít zásadní vliv na budoucí příjmy města. 
Klesající příjmy omezí investice a další rozvoj 
našeho města.

Zkapacitnění ČOV je proto nezbytné nejen 
pro udržitelný růst, ale i pro zvýšení kvality ži-
vota všech obyvatel Příbrami. Tento projekt by 
mohl být prvním důležitým krokem k tomu, aby 
se město stalo atraktivnějším místem pro byd-
lení i podnikání. Nicméně na tento projekt musí 
navazovat další, jako je výstavba bytů, rychlé 
spojení s Prahou, investice do škol a sportovní 
infrastruktury, a vytvoření dobrých podmínek 
pro investory a podnikatele.

MIROSLAV PETERKA, ODS
Velice nerad bych upřednostňoval některou 

z investičních akcí města před jinou. Všechny 
projekty, které jsou v rozpočtu na rok 2025, 
jsou důležité a mají své opodstatnění. Je při-
rozené, že občané mohou mít rozdílné názory 
a preferovat různé priority, ale zdůrazňuji, že 
všechny tyto akce mají svůj význam a přínos 
pro naše město.

VÁCLAV DVOŘÁK, SPOJENCI – TOP 09, 
STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ, POLITICKÉ HNUTÍ 
HLAS, SOS PŘÍBRAM A NEZÁVISLÍ KANDIDÁTI

Zúžit pohled na  plánované investice 
a opravy jenom tím směrem, která investice 
je nejdůležitější, je velice povrchní. Mohli by-
chom říci, že to asi bude čistírna odpadních 
vod (ČOV), protože podmiňuje další rozvoj 
města, a tím skončit. Problém je ale výrazně 
košatější. Musím připomenout, že již pár let 
nám měl sloužit nový bazén. Místo toho vklá-
dáme desítky milionů na látání nejhorších děr 

u toho starého. Že cena stavby za roky zpož-
dění poskočila výrazně nahoru, je asi jasné 
každému. Mohl bych zmínit stále odkládanou 
rekonstrukci nejkrásnější budovy na náměstí 
T. G. Masaryka, bývalého Ředitelství Rudných 
dolů, a tak pokračovat. Tyto jednotlivosti ale 
nevnímám jako nejdůležitější.

Nejdůležitější z pohledu města je, zda nám 
funguje systém plánování a realizace investic. 
To znamená: máme dobře nastaveny investiční 
priority? Řídíme se skutečnými zájmy města 
a jeho občanů, nebo je rozhodování ovlivněno 
jinými faktory? To, co naplánujeme, také sku-
tečně a včas zrealizujeme? Nechodí to tak, že 
vedení města do médií vybubnuje, co vše pro 
dobro města udělá, a skutek potom utek´? Utra-
tíme za investice jen to, co je nutné čili cho-
váme se jako dobří hospodáři? Kolik milionů 
jsme vydali na projekty, které jenom marně 
zatěžují regály městského archivu? Respektují 
plány města jeho finanční a také organizační 
možnosti?

Nechci jenom kritizovat, vidím i jakousi no-
vou snahu o plánování. Dříve jsme neměli plán 
investic, nyní jej město má. Přesto si troufnu 
říci, že investiční priority nerespektují objek-
tivní potřeby. Vedení města nenakládá s obec-
ními penězi stejně pečlivě, jako kdyby to byly 
jeho peníze. Pokud by soukromá firma jednala 
stejně, jak je řízeno naše město, zanedlouho 
by zkrachovala. Město jen tak zkrachovat ne-
může, penězotok od státu je obrovský a nepře-
tržitý. Jen bychom za tyto peníze mohli mít více 
a trochu jiné muziky. Celou úvahu jsem začal 
od ČOV. O té se mluví dlouhé roky, ale nekoplo 
se. A plán investic na rok 2025 její rekonstrukci 
opět o rok odložil.

JIŘÍ A PETRA NOVOTNÝCH, MONIKA 
PETROVÁ, SVOBODA A PŘÍMÁ DEMOKRACIE 
(SPD)

Za nejdůležitější projekt pro rozvoj města 
v tomto roce považujeme zkapacitnění stáva-
jící čistírny odpadních vod (ČOV). Bez ní nelze 
provádět žádné další výstavby. Aktuální kapa-
cita ČOV je na pokraji svého maxima, a tudíž 
nedostatečná pro nové stavby a případné nové 
stavební příležitosti. Nemožnost připojení se 
na ČOV pak vede k tomu, že se sem nikdo „ne-
hrne“, nelze stavět bydlení a plánovat rodinu, 
protože není kam se nastěhovat. Až bude na-
výšena kapacita ČOV, měli bychom se všichni 
v tomto volebním období zamyslet (koalice, 
opozice, obyvatelé města Příbrami) nad vý-
stavbou městských bytů. Současná kapacita 
bytů a domů je nedostačující. Problém s byd-
lením nevyřeší soukromí investoři – developeři, 
protože spousta občanů nemá takové finanční 
možnosti, aby si takový nový byt mohla za-
koupit. Tady musí zainvestovat město, jinak 
není možné se z tohoto bludného kruhu dostat. 
Město by následně byty přidělovalo zaměst-
nancům IZS a dalším osobám se žádoucím po-

Jaký projekt je nejdůležitější
V rubrice Anketa zprostředkováváme pohledy zastupitelských klubů. Pro únorové vydání jsme položili následující otázku: Jaký 
projekt považujete za nejdůležitější pro rozvoj města v příštím roce a proč? Zveřejňujeme pohledy těch klubů, které na anketu 
reagovaly, a to v abecedním pořadí od A k Z.

Klíčovou investici představuje čistírna odpadních vod. 
 Foto: archiv 
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voláním, kterých je v našem městě nedostatek. 
Podmínky získání bytu by byly jednoduché: 
pracovní morálka, bezúhonnost. Nesmíme za-
pomínat na sociální byty pro seniory a matky 
s dětmi. Jak tento záměr uskutečnit? Město 
má ve  svém vlastnictví spousty pozemků, 
kde by to bylo možné, a dále by na tyto účely 
mohlo čerpat finanční podporu z národních 
dotací a dotací z EU. K dalšímu doinvestování 
následně vzít úvěr, který by se mohl splácet 
z vybraného nájemného. V Příbrami je spousty 
skvělých ekonomů, kteří by tento projekt do-
kázali propočítat a zhodnotit. Pochopitelně vše 
se odvíjí od samotné kapacity naší ČOV, která 
by se měla začít řešit jako první, a až poté další 
plány výstavby.  

Již je třeba začít s výstavbou nového aqua-
parku. To není třeba připomínat. Naši spoluob-
čané si nový aquapark zaslouží. Dále je potřeba 
zrekonstruovat vodohospodářské sítě, chod-
níky, komunikaci či veřejné osvětlení pro lepší 
žití nejen v ulici Jana Drdy. Stále leží na stole 
projekt Na Leštině II. etapa, kde je nutné opravit 
povrchy, vyřešit nové parkování a dát prostor 
pro polozapuštěné kontejnery. Musíme pod-
porovat i sport u dětí, s čímž souvisí nutnost 
začít pracovat na I. etapě atletického stadionu 
u ZŠ Školní a vytvořit zde i nutnou přidruženou 
infrastrukturu pro veřejnost – parkování a toa-
lety.  Nadále se musí opravovat mosty a lávky 
v havarijním stavu, dále je zapotřebí zkapacit-

nit městský hřbitov, měly by se stihnout různé 
„dodělávky“, jako jsou II. etapa Jiráskových 
sadů či dokončení mostu Ryneček.

ALEŠ BARÁŠEK, ŠANCE PRO PŘÍBRAM
Když se zamyslíme nad tím, co je pro rozvoj 

našeho města skutečně důležité, nemůžeme 
opomenout jeden zásadní fakt – vedení města 
sice často slibuje mnoho, ale realita za těmito 
sliby zaostává. V uplynulých letech jsme sly-
šeli o řadě ambiciózních investic a projektů, ale 
žádné z nich se neukázaly jako klíčové pro sku-
tečný rozvoj města. Spíše než aby naše město 
posouvaly kupředu, tyto akce mnohdy neudrží 
ani status quo. Příbram se dnes stává jakýmsi 
skanzenem, kde se nedočkáme ani základní 
údržby, natož pak vizionářských a strategic-
kých projektů.

Nejdůležitějším projektem, na který bychom 
se v tomto roce měli zaměřit, je změna způsobu 
uvažování o investicích. Investice by neměly 
být posuzovány pouze z  účetního hlediska. 
Musíme přemýšlet dlouhodobě, zodpovědně 
a vždy s ohledem na občany našeho města. 
Město by mělo investovat tak, aby se tyto pe-
níze vrátily buď přímo, nebo prostřednictvím 
jiných hodnot. Takovými hodnotami mohou 
být atraktivita Příbrami jako místa k životu, 
přilákání nových obyvatel, výraznější podpora 
podnikání nebo zlepšení kvality života stáva-
jících občanů.

Projekty, které vedení města představuje, 
často vypadají na papíře velkolepě a jsou bom-
basticky prezentovány jako přelomové. Při bliž-
ším pohledu se však ukazuje, že jsou prázdné 
a bezobsažné. Občané by měli zpozornět a klást 
otázky, zda tyto projekty skutečně přispívají 
k dlouhodobému rozvoji města. Je naší společ-
nou odpovědností pečlivě zkoumat podstatu 
těchto investic a žádat jasné odpovědi, jaké 
reálné benefity přinesou.

Současný přístup se bohužel zaměřuje 
na efektní, ale povrchní řešení, která nepři-
nášejí žádné trvalé hodnoty. Pokud se tento 
způsob uvažování nezmění, hrozí, že Příbram 
zůstane skanzenem. Město, které není schopné 
přemýšlet o budoucnosti, se stane městem vy-
bydleným a bez života.

K tomu všemu ještě míjíme řadu příleži-
tostí, které se už nemusí opakovat. Vedení 
města se mnohdy nerozhoduje ve prospěch 
občanů a mohlo by pro ně pracovat výrazně 
lépe. Věříme, že právě změna tohoto přístupu 
a ochota skutečně pracovat ve prospěch oby-
vatel by mohly otevřít cestu k lepšímu životu 
ve městě.

S Rubriku zpracoval:
Stanislav D. Břeň

inzerce
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KOLIK DÁRCŮ EVIDUJETE? A KOLIK JICH 
PRAVIDELNĚ, TŘEBA JEDNOU ROČNĚ, DÁVÁ 
KREV?

Celkově máme v evidenci kolem 4500 dárců, 
z toho aktivních je zhruba 2500. Tito dárci pra-
videlně přispívají k zajištění dostatečných zá-
sob krve pro naši nemocnici i další zdravotnická 
zařízení v regionu. Aktivní dárci jsou pro nás 
nesmírně důležití, protože krev je nenahradi-
telná a její potřeba je v medicíně stále vysoká.

PŘI JEDNOM ODBĚRU, KTERÝ LZE U MUŽŮ 
REALIZOVAT AŽ PĚTKRÁT ROČNĚ, PŘIJDE 
ČLOVĚK O PŮL LITRU KRVE. JAKÉ MÁTE 
REKORDMANY A REKORDMANKY 
V KUMULOVANÉM POČTU ODBĚRŮ?

Jsme moc hrdí na  naše pravidelné dárce. 
Někteří z nich již dosáhli ocenění Zlatý kříž I. 
stupně, které se uděluje za 160 odběrů krve. 
A co víc, někteří z nich stále pokračují a pra-
videlně přicházejí darovat krev. Tito lidé jsou 
pro nás skutečnými hrdiny a jejich obětavost 
je neocenitelná.

K ČEMU VŠEMU SE KREV VYUŽÍVÁ KROMĚ 
KLASICKÉ TRANSFUZE? JAKÉ JSOU DALŠÍ 
MOŽNOSTI JEJÍHO ZPRACOVÁNÍ A POUŽITÍ 
V MEDICÍNĚ?

Odebraná krev se odváží k dalšímu zpraco-
vání, kde se z ní získávají jednotlivé složky. Pa-

tří mezi ně erytrocyty, které se resuspendují 
náhradním roztokem a slouží k transfuzi, tak 
jak ji většina lidí zná. Dále plazma, která se 
využívá jednak k transfuzi a jednak k výrobě 
léčiv. Nakonec zpracováváme trombocytární 
koncentrát, který je nepostradatelný při léčbě 
pacientů s nízkým počtem krevních destiček. 
Tyto složky hrají klíčovou roli při léčbě mnoha 
nemocí a akutních stavů.

CO VŠECHNO BYCH MĚL UDĚLAT, POKUD 
BYCH SE CHTĚL STÁT PRVODÁRCEM? JAKÉ 
KROKY MĚ ČEKAJÍ A NA KOHO SE MÁM 
OBRÁTIT?

Všechny potřebné informace máme hned 
na úvodní straně našeho nemocničního webu 
nemocnicepribram.cz, kde se lze i elektronicky 

objednat. Je také možné zavolat na náš telefon 
a domluvit si termín. Při hovoru rádi zodpo-
víme všechny dotazy od zájemců. Na sjednaný 
termín pak stačí přijít se dvěma průkazy totož-
nosti a my se již o vše postaráme. Je to jedno-
duché a proces je přizpůsoben tak, aby byl co 
nejpohodlnější pro každého dárce.

JAK SE PŘIPRAVIT NA PRVNÍ ODBĚR? BOLÍ 
VPICH JEHLY? JE ODBĚR NEPŘÍJEMNÝ? TRVÁ 
DLOUHO?

Před odběrem je důležité dodržet několik 
zásad. Člověk by neměl pít alkohol, kouřit, ani 
jíst příliš tučná jídla. Naopak by měl hodně pít 
a přijít zdravý. Dárce podstoupí dva odběry. 
První, malý odběr, při kterém kontrolujeme 
krevní obraz, většina dárců ani necítí. Samotný 
odběr, který trvá asi 10 minut, je o něco ná-
ročnější, ale stále většina dárců vnímá pouze 
krátké nepohodlí při vpichu jehly. Naši zdra-
votníci mají bohaté zkušenosti a zajišťují, aby 
byl celý proces co nejméně stresující.

JE ODBĚR KRVE PRO ZDRAVÉHO ČLOVĚKA 
NĚJAK ZDRAVOTNĚ ZATĚŽUJÍCÍ? JAK 
DLOUHO TRVÁ, NEŽ SE KREV V ORGANISMU 
ZCELA OBNOVÍ, A JE TŘEBA DODRŽOVAT 
PO ODBĚRU NĚJAKÝ SPECIÁLNÍ REŽIM?

U zdravých lidí jsou rizika minimální. Ob-
jem krve se obnoví během 24 hodin a složky 

Dávat krev chodí i rekordmani  
s více než 160 odběry
Kolik dárců má příbramská nemocnice? Co se děje se odebranou krví? Jak se stát dárcem? A jak se nemocnice snaží oslovit 
mladé prvodárce? I o tom jsme mluvili s Ivanou Haintzovou, primářkou Hematologicko-transfuzního oddělení Oblastní 
nemocnice Příbram. 

Primářka Ivana Haintzová v ambulanci, kde se mj. vyšetřují dobrovolní dárci krve.  Foto: Martin Janota

Kdo může darovat krev

Bezpříspěvkovým dárcem krve se může stát každý občan ve věku 18–65 let. Poprvé dárcem krve 
ve věku nad 60 let je možno se stát jen se souhlasem lékaře transfuzního oddělení. U cizinců je 
nutno doložit potvrzení o trvalém pobytu v ČR a je nutná dobrá komunikace v českém jazyce. 
O způsobilosti dárce rozhoduje lékař, který se řídí platnými směrnicemi a doporučenými po-
stupy České společnosti pro transfuzní lékařství. Minimální odstup mezi odběry plné krve činí 
10 týdnů, ale doporučeny jsou u mužů čtyři odběry do roka a u žen tři odběry plné krve do roka.

S zdroj: nemocnicepribram.cz

Předminulý rok jsme poprvé 
překonali hranici 6000 
odběrů za rok a věříme, že se 
nám podaří motivovat další 
dárce.



| 11 |

ROZHOVOR

inzerce

krve se dotvoří přibližně za tři týdny. Po od-
běru doporučujeme klidový režim, aby se 
tělo mohlo rychle regenerovat. Naopak dár-
covství krve může mít i zdravotní výhody, 
například včasné odhalení některých zdra-
votních problémů díky pravidelným kont-
rolám.

K DÁRCOVSTVÍ KRVE SE SNAŽÍTE 
MOTIVOVAT I MLADÉ LIDI, NAPŘÍKLAD 
PROSTŘEDNICTVÍM SOUTĚŽE ŠKOL. MŮŽETE 
PODROBNĚJI VYSVĚTLIT, JAK TATO SOUTĚŽ 
FUNGUJE, O CO KONKRÉTNĚ JDE?

Soutěž jsme pojmenovali Krevní challenge 
a je určená pro studenty středních škol, kterým 
je již 18 let. Školy mezi sebou soutěží o hlavní 
cenu – pomaturitní večírek v Junior klubu. Akci 
pořádáme společně s městem Příbram. I když je 
nyní přihlašování uzavřené, plánujeme soutěž 
spustit opět v září, takže se mohou zájemci těšit 
na další kolo.

MOHU PRAVIDELNĚ DAROVAT KREV 
I V PŘÍPADĚ, ŽE MI JE NAPŘÍKLAD ŠEDESÁT 
LET? JAKÉ VĚKOVÉ A ZDRAVOTNÍ LIMITY 
MUSÍ DÁRCE SPLŇOVAT, ABY BYL K ODBĚRU 
PŘIPUŠTĚN, A EXISTUJÍ SITUACE, KDY JE 
DAROVÁNÍ KRVE VYLOUČENO?

Dárcem krve může být zdravý člověk od 18 
do 65 let s váhou minimálně 50 kilogramů. 
Pro prvodárce doporučujeme věkovou hra-

nici do 60 let. Konkrétní zdravotní limity jsou 
uvedeny v takzvaném Poučení pro dárce krve 
na webu nemocnice a další zdravotní aspekty 
vyhodnotí lékař při kontrole před odběrem. 
Každý odběr je pečlivě monitorován, aby byl 
bezpečný pro dárce.

V ZÁVISLOSTI NA PŘÍSLUŠNOSTI 
KE ZDRAVOTNÍ POJIŠŤOVNĚ BÝVAJÍ 
I DOBROVOLNÍ DÁRCI RŮZNÝM ZPŮSOBEM 
ODMĚŇOVÁNI. JAKÉ JSOU BENEFITY 
ZE STRANY NEMOCNICE, POJIŠŤOVEN 
I DAŇOVÉHO SYSTÉMU?

Za každý odběr si dárce může snížit základ 
daně o tři tisíce korun. Pojišťovny často nabí-
zejí zajímavé benefity, například příspěvky 
na zdravotní služby nebo volnočasové akti-
vity. Naše nemocnice navíc připravila dár-
kové předměty a jména dárců od 10. odběru 
se objevují na takzvané Zdi slávy. Dárci se 
také mohou zúčastnit Díky!Festu, což je hu-
dební akce na oslavu jejich přínosu. 

KDY A KDE SE LETOS USKUTEČNÍ DÍKY!FEST? 
MŮŽETE PROZRADIT, KTEŘÍ INTERPRETI 
VYSTOUPÍ A NA CO KONKRÉTNÍHO SE 
NÁVŠTĚVNÍCI MOHOU TĚŠIT?

Díky!Fest se uskuteční 13. června letošního 
roku v letním kině. Akci pořádáme na počest 
Světového dne dárců krve, který připadá 
na  14. června. Letos se mohou návštěvníci 

těšit na pestrý program. Vystoupí například 
raper Raego, písničkář Michal Horák, příbram-
ská kapela Jazz Faces, oblíbená skupina UDG 
a zpěvačka Anna K. Výběr interpretů reflektuje 
naši snahu oslovit široké publikum a současně 
ocenit nejen jejich hudební talent, ale i jejich 
přínos společnosti.

Díky!Fest je skvělou příležitostí, jak spojit 
propagaci dárcovství krve s kulturním zážit-
kem. Předminulý rok jsme poprvé překonali 
hranici šest tisíc odběrů a vloni to bylo 6305 
odběrů. Věříme, že i díky této akci se nám po-
daří motivovat další dárce.

S Stanislav D. Břeň

Ivana Haintzová

V Oblastní nemocnici Příbram pracuje 
od roku 1996 – nejprve na interním od-
dělení. Hematologii a transfuzní medi-
cíně se věnuje od roku 2008, primářkou 
se stala v  červnu 2023. Vystudovala 
3. lékařskou fakultu Univerzity Karlovy 
v Praze, obor všeobecné a preventivní 
lékařství.



V rámci modernizace veřejného osvětlení 
v Příbrami dochází k výměně zastaralých sví-
tidel za moderní a úsporné technologie. Pro-
jekt je z  velké části financován z  dotačního 
programu, který umožňuje pokrýt náklady 
na svítidla. Výměna stožárů je však hrazena 
převážně z rozpočtu města a provozních financí 
Technických služeb města Příbrami (TS).

„Dotační program končí v  letošním roce, 
a proto se snažíme vyčerpat maximální možný 
limit. Úspora energie je značná, v některých lo-
kalitách se dostáváme přes 50 procent, celkový 
průměr odhadujeme na 40 procent,“ uvedl Petr 
Lukáš Vavřík, vedoucí střediska Veřejné osvět-
lení a parkování TS. Konkrétní výše úspor zá-
visí na původním stavu svítidel. „Některá byla 
zánovní, jiná stará desítky let, kde jsou úspory 
nejvýraznější,“ dodal.

Mezi aktuálně rozpracované lokality patří 
Nová Hospoda, blok Pod Hvězdárnou, Balbí-
nova ulice a přilehlé okolí. Před koncem roku 
probíhala výměna ve  Zdaboři. Konkrétně 
ve Zdabořské již byly před dvěma lety některé 
stožáry osazeny úspornějšími svítidly typu 
LED. Před Vánoci pak došlo také na obnovu 32 
starých betonových stožárů s  laminátovým 
krytím rozvodů, které již dávno přesáhly svou 

životnost. „Výměna stožárů byla nutná, ale 
jejich náklady nelze zahrnout do dotací. Část 
financí tedy jde přímo z městského rozpočtu 
a  část z  provozních prostředků Technických 
služeb města Příbrami,“ vysvětlil Petr Lukáš 
Vavřík. 

VÝMĚNY SVÍTIDEL I STOŽÁRŮ
Modernizace veřejného osvětlení pokračuje 

i přes zimní období, pokud to klimatické pod-
mínky dovolují. Plán zahrnuje další výměny 
v různých lokalitách Příbrami. Ke konci února 
2025 bude vyměněno celkem 2136 svítidel. 
„Výměny svítidel neprobíhají u  hodnotných 
historizujících lamp v centru města, v těchto 
případech probíhají repase na  jiný světelný 
zdroj,“ řekl Petr Lukáš Vavřík. 

Stožáry se vyměňují po ukončení životnosti, 
výjimkou jsou stožáry kolem Příbramského po-
toka a na několika dalších místech. „Tyto sto-
žáry musely být vyměněny i přes jejich relativně 
krátkou dobu užívání. Výroba světelných zdrojů 
do  těchto stožárů je ukončena a  zakázána. 
Stožáry navíc měly světelné umístěné zdroje 
směrem vzhůru, což již předpisy neumožňují. 
Důvodem je nízká účinnost a vytváření světel-
ného smogu,“ vysvětlil Petr Lukáš Vavřík. 

Od poloviny roku 2023 do konce roku 2024 
bylo vyměněno 202 stožárů a další výměny 
ještě probíhají. Nové stožáry jsou zejména 
v ulicích a oblastech: Nová Hospoda, Sadová, 
Šeříková, Jana Drdy, Smetanova, Jungman-
nova, Komenského náměstí, Balbínova, Pod 
Hvězdárnou, kolem Příbramského potoka, 
Prachatická, Vokačovská, Zdabořská, Klatov-
ská a Drkolnovská.

ŠEST ETAP, ÚSPORY V MILIONECH KORUN
Postupná modernizace veřejného osvětlení 

se děje několik let a byla urychlena energetic-
kou krizí v letech 2021 a 2023. „Máme za sebou 
čtyři etapy, jedna je aktuálně v běhu, a poslední 
plánujeme dokončit do 30. června letošního 
roku,“ upřesnil Petr Lukáš Vavřík. Roční úspory 
na elektrické energii již nyní podle něj dosahují 
jednotek milionů korun, přičemž město na re-
konstrukci veřejného osvětlení čerpá každo-
ročně dotaci v celkové výši kolem 10 milionů 
korun. 

S Stanislav D. Břeň

ROZVOJ MĚSTA
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Důlní vody se ve většině lokalit vypouštějí 
bez užitku do povrchových vod, některé se ale 
předtím musejí ještě čistit, což zvyšuje náklady 
na jejich „likvidaci“. Přitom jsou díky své stálé 
teplotě vhodným zdrojem energie.

Vedení města Příbram zadalo zpracování 
hydrogeologického posudku na využití důlní 
vody z ložiska Březové Hory a Bohutín. Doku-
ment představuje první krok pro posouzení 
možnosti využití energetického potenciálu 
důlních vod pro účely vytápění městských 
objektů. Představitelé města v  předběžném 
výběru vytipovali ZŠ Březové Hory (objekty 
v Prokopské i na nám. J. A. Alise), Dům s pečo-
vatelskou službou (obě stavby v ulici Msgr. Ko-
rejse) a hasičárnu SDH Březové Hory. 

STABILNÍ TEPLOTA DŮLNÍCH VOD
Celá myšlenka je založena na instalaci tepel-

ného čerpadla, které odebírá tzv. nízkopotenciá-
lové teplo z důlních vod a převádí ho na vyšší 
teplotní hladinu použitelnou pro vytápění 
nebo chlazení. Účinnost čerpadla charakteri-
zuje topný faktor (COP), který vyjadřuje poměr 
mezi získanou tepelnou energií a energií spo-
třebovanou čerpadlem (topný výkon versus 
příkon). Čím vyšší hodnota, tím efektivnější 
a hospodárnější vytápění. Běžně se topný fak-
tor pohybuje v rozmezí od 2,5 do 5 a mění se 
podle podmínek, v nichž čerpadlo pracuje.

Výhoda důlních vod spočívá v tom, že se je-
jich teplota v průběhu roku mění minimálně 
a není ovlivňována ročním obdobím. Za ome-

Důl Prokop by mohl vytápět školu, 
hasičárnu i domov seniorů
Příbram je historicky známá svou hornickou činností, která zahrnovala převážně těžbu olova, zinku, stříbra a uranu. V současnosti 
již těžba neprobíhá. Objekty, které zůstaly po hornické činnosti, jsou udržovány a vyžívány zejména pro turistické a osvětové 
účely. S narůstajícím tlakem na proměnu energetiky (dekarbonizace, decentralizace a přijatelný vliv na životní prostředí) se více 
prosazuje trend výroby energie z obnovitelných zdrojů. V Česku se začíná seriózně prosazovat myšlenka využívání důlních vod 
převážně v místech s ukončenou hornickou činností. 

Takzvaný Thomsonův přeliv v  jedné části Dědičné 
štoly, která pod městem odvádí vodu z příbramských 
důlních děl. Průtok je přibližně 20 l/s a naměřená tep
lota vody dosahuje 15 °C.  Foto: Watrad

Příbram pokračuje v modernizaci veřejného 
osvětlení, uspoří se až polovina energie
V Příbrami probíhá modernizace veřejného osvětlení financovaná částečně z dotačního programu a částečně z prostředků 
města, resp. Technických služeb města Příbrami. Výměna svítidel, doplněná o obnovu stožárů, přináší značné energetické úspory. 
Aktuálně se pracuje na několika lokalitách, přičemž dokončení šesté etapy výměn je plánováno na červen 2025.



zující faktor lze považovat mineralizaci důlní 
vody, která může způsobovat zanášení tech-
nologie. S aktuálním vývojem tepelných čer-
padel je však i tato problematika materiálově 
a technologicky zvládnutelná. 

FREIBERG JAKO VZOR
Obecně platí, že tepelná čerpadla se hodí 

do nových zateplených staveb s podlahovým 
vytápěním a pasivních domů s nízkými tepel-
nými ztrátami. Zkušenosti ze zahraničí však 
ukazují, že i nezateplené objekty (např. z dů-
vodu památkové ochrany) lze vytápět pomocí 
čerpadla. Úspěšně to funguje třeba u našich 
sousedů v Německu. Příkladem je Freiberg, 
kde se dříve těžily stříbro a další rudy a který 
je partnerským městem Příbrami. Ve Freibergu 
a jeho blízkém okolí se již delší dobu nachází 
několik instalací, které využívají důlní vody 

za účelem výroby tepla pro vytápění a chlazení 
veřejných budov.

Další zkušenosti z  Německa, Španělska, 
Velké Británie a  dalších nejen evropských 
států ukazují, že tímto způsobem lze získávat 
teplo o teplotě až 80 °C, resp. tepelný výkon 
pro chlazení v řádu stovek kilowatthodin. Na-
příklad někdejší uranové ložisko v německém 
Marienbergu poskytuje při teplotě vody 18 °C 
topný výkon 1,7 MW. Důlní vody v někdejším 
stříbrorudném dole ve Freibergu mají teplotu 
15 °C a topný výkon dosahuje 860 kW.

Zmíněný posudek mj. zahrnuje popis a zhodno-
cení již realizovaného projektu instalace tepelného 
čerpadla v jámě Prokop z 80. let minulého století. 
Dokument kladně vyhodnotil využití energe-
tického potenciálu důlních vod ložiska Březové 
Hory a  Bohutín a  dále navrhuje další postup, 
který by vedl k využívání tepelného potenciálu 

důlních vod pro vytápění městských objektů. To 
znamená návrh geologických prací, zpracování 
studie proveditelnosti, 
konzultace se správ-
cem důlního díla nebo 
dotčenými institu-
cemi. Celý posudek je 
v elektronické podobě 
na  webu pribram.eu, 
pod zkratkou 1url.cz/
U1vdB nebo po naske-
nování QR kódu.

S Jana Michálková,  
Michal Vaněček, Jarmila Skálová

Watrad

Portál občana už dříve poskytoval vybrané 
služby pro občany. Konkrétně šlo např. o platby 
místních poplatků nebo základní popis životních si-
tuací ve vyhláškou definované struktuře. Nicméně 
se jednalo pouze o pasivní služby, které neposky-
tovaly aktivní transakční funkce. Občané je měli 
v podobě, která reflektovala technické možnosti 
své doby. Dnes je tato forma vnímána jako techno-
logicky zastaralá, a proto došlo k modernizaci.

NOVINKY NA PORTÁLU OBČANA
Portál občana byl rozšířen o nový modul ži-

votních událostí. Je zpracován jako přehledný 
a intuitivní systém popisu událostí, které občan 
může řešit. Namísto rozsáhlých textových po-
pisů byla využita ikonografika, která zajišťuje 
přehlednost a snadnou orientaci a uživatele 
rychle dovede k řešení problému. Součástí jsou 
i online odkazy, které občana přesměrují k plat-
bám nebo k potřebným formulářům.

Ve  správě poplatků je možné vyhledávat 
podle variabilního symbolu platby či typu po-
platku. V případě poplatků, které má občan hra-
dit městu – např. za psy, má uživatel možnost 
spravovat si evidenci svých závazků.

Prostřednictvím rezervačního systému se může 
občan objednat k osobnímu jednání pro vyřízení 
určitých agend na městském úřadu. Týká se to 
např. vystavení osobního dokladu nebo evi-
dence a provozu vozidel. Občan obdrží potvrzující 
zprávu včetně informací o rezervaci času. 

Modul nabízí vyhledávání pomocí klíčových 
slov a má integrovánu i funkci našeptávače pro 
rychlejší dohledání konkrétní životní situace. 
Funguje také propojení s životními situacemi 
na webových stránkách města pribram.eu, kde 
jsou k dispozici detailní a specifické informace 
(čísla zákonů, výjimky z pravidel apod.).

Z portálu lze nově uhradit většinu plateb. 
Platit je možné pomocí platební brány, online 

platby či bankovním převodem. Vyjma stan-
dardních textových informací je k dispozici 
i QR kód. Některé služby Portálu občana jsou 
dostupné i v mobilní aplikaci. Vše je založeno 
na podobném principu jako internetové ban-
kovnictví, které mají klienti k dispozici v inter-
netovém prohlížeči i mobilní aplikaci. 

ÚŘAD V TELEFONU
Významnými změnami prošla i  aplikace 

Příbram v  mobilu. Jednou z  hlavních novi-
nek je možnost zobrazování a úhrady míst-
ních poplatků, pokut a dalších závazků přímo 
v aplikaci. Ta integruje platební bránu, která 
podporuje Google Pay, Apple Pay a další pla-
tební metody. Bezpečnost přístupu k těmto 
službám zajišťuje rozšířená autentizace  
BankID, NIA ID a MojeID. Nově funguje také 
rezervační systém, jenž občanům na  dálku 
umožní zamluvit si čas pro úřední jednání. 

Občané mohou stejně jako dosud hlásit zá-
vady ve městě, včetně možnosti připojení GPS 
polohy a fotografií. Efektivnější je ale nyní in-
terní správa hlášení závad. 

Modernizaci Portálu občana a aplikace Příbram 
v mobilu spolufinancovala Evropská unie v rámci 
Integrovaného operačního programu 2021–
2027. Projekt byl ukončen v prosinci 2024. 

Portál občana se nachází na webové adrese 
portalobcana.pribram.eu. Aplikaci Příbram 
v mobilu lze stáhnout prostřednictvím Google 
Play nebo App Store. 

S Jan Drozen
Městský úřad Příbram
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ROZVOJ MĚSTA

Z Portálu občana lze platit poplatky 
i rezervovat termín jednání
Město Příbram postupně modernizuje své digitální služby pro občany. Výrazných změn se nyní dočkal Portál občana, který je 
dostupný na webu portalobcana.pribram.eu. Úpravou prošla i mobilní aplikace Příbram v mobilu.

Vstupní stránka Portálu občana, která je dostupná na webu portalobcana.pribram.eu.  Repro: Kahan



| 14 |

ŽIVOT V PŘÍBRAMI

Muzeum vloni obohatilo svou nabídku 
o dvě nové venkovní expozice: Geopark Brd 
a Podbrdska v areálu dolu Vojtěch a výstavu 
v pobočce Uranový důl Bytíz, připomínající 
osudy lidí, kteří se stali oběťmi politických 
procesů komunistického režimu a po únoru 
1948 zde nedobrovolně těžili uran. Součástí 
loňských úprav byla také renovace těžní věže 
Ševčinského dolu. 

NEJVÍC TÁHNE PROKOPSKÁ POUŤ
V roce 2024 muzeum uspořádalo okolo 60 

akcí. Největší zájem byl o doprovodný program 
k Prokopské pouti (okolo 5000 návštěvníků), 
Den Středočeského kraje (3800), Velikonoce 
ve Skanzenu Vysoký Chlumec (3400), Vánoce 
v  hornickém domku a  Štědrovečerní šichta 
v Prokopské štole (2600) a Hornické pohádky 

(2500). Instituce se prezentovala i v zahra-
ničí – např. putovní výstavu „Z historie drá-
těných těžních lan“ si prohlédli návštěvníci tří 
německých technických muzeí (téměř 17 000 
návštěvníků).

Rok 2024 byl bohatý na televizní projekty: 
jmenujme např. živé vysílání Snídaně s Novou 
ze Skanzenu Vysoký Chlumec, pořady České 
televize Toulavá kamera a Technické klenoty, 
natáčení záběrů do  série Zdař Bůh!, kterou 
na televizních obrazovkách diváci uvidí v letoš-
ním roce, nebo zahraničního dokumentárního 
filmu Odhalený Mengele v Památníku Vojna.

 POZVÁNKA NA MASOPUSTNÍ VESELICI
V sobotu 22. února 2025 se od 10.00 koná 

tradiční masopustní lidová veselice v neobyčej-
ném prostředí historických báňských objektů 

Ševčinského dolu. Průvod masek, mezi nimiž 
nemohou chybět havíři či důlní skřítci permo-
níci, povede duch okolních brdských lesů Fa-
bián, kterého doprovodí kapela a pestrá družina 
fantaskních bytostí. Součástí programu budou 
humorné scénky čerpající z bohatých hornic-
kých tradic, chybět nemohou ani hornické 
písničky a havířská hospoda. Na přípravě této 
oblíbené akce muzeum již 22. rokem spolu-
pracuje se Sborem dobrovolných hasičů z Bo-
hutína, který masopust pořádá od roku 1926, 
tedy neuvěřitelných 99 let. Vstupné činí sym-
bolickou korunu.

S Stanislava Charvátová
Hornické muzeum Příbram

Jaký byl rok 2024 v hornickém muzeu
Hornické muzeum Příbram patří k největším muzeím svého druhu v ČR i Evropě. Zaujme množstvím expozic, rozmanitými 
kulturními akcemi i atraktivními podzemními trasami. Od roku 2007 sem každoročně zavítá více než 100 000 návštěvníků, což se 
podařilo i v uplynulém roce. 

K oblíbeným akcím patří masopustní veselice v areálu Ševčinského dolu. Letos se uskuteční v sobotu 22. února. 
 Foto (2×): HMP

Olenka z pražské ZŠ Smolkova se v pátek 13. prosince 
stala stotisící loňskou návštěvnicí expozic Hornického 
muzea Příbram. Gratulovali zástupci kraje, města, 
muzea i podniku Diamo. 

V loňském roce řešili příslušníci policie 
v CHKO Brdy celkem 259 dopravních pře-
stupků, 159× šlo o porušení režimu vjezdu 
do chráněné oblasti a 100× o neoprávněné 
parkování. Nejvíce pokut udělili během 
října, a to v souvislosti s houbařskou sezo-
nou. Někteří občané ještě pořád nevědí, že 
i když se u lesa nenachází zákazová značka, 

nemohou podle zákona o lesích do něj vjíž-
dět ani v něm motorovými vozidly stát. 

Vloni také hlídky řešily dva případy kou-
pání v nádrži na pitnou vodu, tím porušili 
přestupci vodní zákon. Co se týká táboření, 
loni nezaznamenali policisté žádný případ. 
Tábořit se zde totiž může pouze bez pří-
střešku a samozřejmě se tu nesmí rozdělávat 

oheň, hrozí zde velmi vysoké riziko vzniku 
lesních požárů.

S Monika Schindlová
Policie ČR Příbram

CHKO Brdy 2024 očima policistů
Devět let dohlížejí na středočeskou část Chráněné krajinné oblasti Brdy policisté z obvodního oddělení Příbram – venkov, kde 
na rozloze 175 kilometrů čtverečních pomáhají zajišťovat veřejný pořádek. 
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inzerce

Pronájem garáže v Příbrami v Nádražní ulici, poblíž 
Rynečku.

 Cena: 2,2 tis. Kč/měsíc

Prodej podsklepeného RD V Příbrami II, byt 5+1, 
dvougaráž. Pozemek 702 m2 (možno zvětšit). 
ENB ve zpracování, zatím ENB: G. 

Cena: 9 mil. Kč

Prodej prvorepublikové vilky v  Příbrami II, 
od arch. Bělky. ENB: G
Cena: 6,9 mil. Kč.  sleva na: 6,6 mil. Kč

Prodej mimořádného RD v Příbrami. Pozemek 
1 338 m2. Dispozice 7+1, garáž. ENB: G
Cena: 14,9 mil. Kč  sleva na: 13,9 mil. Kč

Svěřte nám i Vy klíče od Vaší nemovitosti a my Vám ji dobře prodáme
Zavolejte, přijedeme…

tel. +420 318 630 850, 602 607 982
Dlouhá 90, Příbram III, druhý dům pod Svatohorskými schody (vchod do dvora)

www.realitypintner.cz, info@realitypintner.cz

Ryze česká rodinná realitní kancelář 
34 let v Příbrami

Tradice – Jistota – Korektnost

Výběr z nabídky:

V minulém článku o hokeji v Příbrami (Kahan 
12/2024) jsme psali hlavně o úspěších příbram-
ských týmů v domácích soutěžích. A tyto úspě-
chy dále trvají. A-tým mužů je na druhém místě 
2. ligy ve skupině Západ. A to hned za vedoucím 
Táborem, jenž vládne trojnásobným rozpočtem 
a který je po akvizici řady extraligových hráčů 
(např. Štich nebo Pech, oba z Českých Budějo-
vic) hlavním aspirantem na postup do 1. ligy, 
spolu s mužstvem Havířova z východní skupiny. 
Příbramské ženy s odstupem vedou tabulku 
extra ligy žen a směřují k obhajobě titulu. Ju-
nio ři zatím (polovina ledna) neprohráli a budou 
se ucházet o postup do vyšší soutěže, zatímco 
v minulém roce postoupivší dorostenci bojují 
o udržení v této vyšší soutěži. 

V současné době se ale sešlo i několik mezi-
národních akcí, kde příbramští hokejisté 
a hokejistky hájí barvy české reprezentace. Za-
čněme nejdříve Univerziádou v italském Turíně  
(11.–21. ledna), kde čtyři hráči našeho A-týmu 
byli nominováni do české reprezentace. Stejně 
je tomu i v ženském týmu, do kterého se vešlo 

hned 12 hokejistek z nově vzniklé příbramské 
hokejové akademie. 

Muži v základní skupině přetlačili Kanadu 2:1 
na nájezdy a poté si poradili i se Švédy v poměru 
3:2 a s Jižní Koreou 5:1. Bohužel stejné tempo 
neudrželi po postupu do play-off, v němž po-
stupně prohráli v  prodloužení s  Ukrajinou 
a po prohře s Kazachstánem obsadili 6. místo. 
Mezi nejlepší střelce a nahrávače českého týmu 
se zařadili příbramští Josef Hasman a  Matěj 
Kolda. 

Příběh z  říše snů pak napsaly ženy, které 
prolétly skupinou po  výhrách nad USA 6:3, 
Kazach stánem 11:1 a Japonskem 4:0. A po vý-
hře v semifinále nad Slovenskem 3:1 vybojo-
valy zlato po finálové výhře v prodloužení nad 
favorizovanou Kanadou 2:1. Vynikající výkon 
podala zejména příbramská brankářka Julie 
Pejšová, která kryla 51 střel, a též Barbora Bar-
táková s Annou Vaníčkovou, opět příbramské 
hráčky a střelkyně obou gólů ve finále.

Třešničkou na dortu pak budiž i nedávno 
skončené mistrovství světa žen v  katego-

rii do 18 let ve finském Vantaa. Český tým 
po velkém boji získal bronzové medaile a mezi 
hráčkami české reprezentace bylo hned pět 
zástupkyň hrajících za Příbram. Jmenovitě 
šlo o Anetu Paroubkovou, Adélu Fromovou, 
Terezu Štemberovou, Viktorii Jílkovou a Na-
tálii Musilovou. Náš tým nejdříve ve skupině 
porazil Švýcarky a  Slovenky, v  posledním 
zápase se pak musel sklonit před týmem Ka-
nady. Ve čtvrtfinále pak jasně porazil domácí 
Finky 6:0 a následně opět narazil na favori-
zovanou Kanadu, které po boji podlehl 2:4. 
V boji o bronz těsně porazil tým Švédska 2:1 
a mohl slavit bronzové medaile. Kanada, která 
jako jediná českou reprezentaci porazila, se 
ve finále po vítězství 3:0 nad USA stala mi-
strem světa.

S Petr Vinš
HC Příbram

Příbramský hokej slaví úspěchy i v cizině
Hokejovému klubu HC Baník Příbram se daří nejen v domácích soutěžích, ale jeho hráči úspěšně reprezentují Česko, hokejový 
klub i město Příbram také v mezinárodních soutěžích. Mimo početné zastoupení příbramských hráčů a hráček v české 
reprezentaci na Univerziádě v Turíně přivezlo pět příbramských hráček bronz z mistrovství světa ve Finsku v kategorii U18. 
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Mateřské školy o prázdninách

NEJLEPŠÍ SPORTOVEC
Tereza Bodnárová (Judo Příbram, nar. 2002); 

Daniel Rosenbaum (VK Trox Příbram, volejbal, 
nar. 2002); Martin Macík Jr. (MM Technology, 
rally, nar. 1989); Josef Hasman (HC Baník Pří-
bram, hokej, nar. 2000); Karolína Kosinová 
(HC Příbram – Ženy A, hokej, nar. 1998); Jan 
Hradecký (Tria tlon Team Příbram, nar. 1983); 
David Sůsa (BO Motor-Oil racing team, quad-
cross, nar. 1992); Filip Ureš (VK Trox Příbram, 
volejbal, nar. 2001)

NEJVĚTŠÍ SPORTOVNÍ TALENT
Vojtěch Vocílka (SK Sporting Příbram, atle-

tika, nar. 2008); Barbora Hrdličková (Gymnas-
tika Dobříš, sportovní gymnastika, nar. 2009); 
David Fabián (bez klubové příslušnosti, trial – 
motocyklová disciplína, nar. 2005); Michal 
Švarc (Tri klub Příbram, triatlon, nar. 2007); 
Ella Smíšková (TJ Baník Příbram, volejbal, nar. 
2010); Marek Malátek (Plavecký klub Příbram, 
plavání, nar. 2012); Linda Smetanková (Pla-
vecký klub Příbram, plavání, nar. 2010);  Adéla 
Křenková (HC Příbram – Starší žáci A, lední ho-
kej, nar. 2011); Viktorie Křivová (Bruslařský 
klub Příbram, krasobruslení, nar. 2011); Josef 

Drmla (Příbram Bobcats, americký fotbal, nar. 
2006); Eliška Eppingerová (Bios Fit, gymnas-
tický aerobik, nar. 2009)

NEJLEPŠÍ SPORTOVNÍ KOLEKTIV DOSPĚLÝCH
VK Trox Příbram (volejbal); Partyzan Příbram 

(malý fotbal); HC Příbram – ženy (lední hokej); 
Příbram Bobcats (flag fotbal)

NEJLEPŠÍ SPORTOVNÍ KOLEKTIV MLÁDEŽE
VK Trox Příbram – starší žáci U16 (2009); Aca-

demia Latina – Dominik Novák a Alice Mašková 
(2007); SK Oxygen Příbram – junior (2009); TJ 
Spartak Příbram – starší žákyně (2009); Sokol 
Příbram – TeamGym (2006–2008); HC Baník 
Příbram – dorost (2007, 2008); Příbram Bob-
cats U18 (2006–2008); Bios Fit – dance tým 
(2011); FK Příbram – žáci U14 a U15; TJ Sokol 
Pičín – dívčí dorost (2001)

NEJLEPŠÍ ODCHOVANEC
Natálie Štrofová (MS Bike Academy Racking, 

cyklistika, nar. 2012); David Eliáš (SK NMNM 
/ Tri klub Příbram, biatlon, nar. 2005); Zuzana 
Šmejkalová (VK České Budějovice / TJ Baník 
Příbram, volejbal, nar. 2001); Veronika No-

votná (ACS Dukla Praha / PK Příbram, moderní 
pětiboj, nar. 2000); Tomáš Zikmund (Here To 
Win team / TT Příbram, triatlon, nar. 1999); 
Jakub Řezníček (FK Dukla Praha / FK Příbram, 
fotbal, nar. 1988); Václav Černý (Glasgow Ran-
gers / FK Příbram, fotbal, nar. 1997); Martin 
Jedlička (Viktoria Plzeň / FK Příbram); Vítězslav 
Jaroš (FC Liverpool / FK Příbram)

NEJLEPŠÍ HANDICAPOVANÝ SPORTOVEC
Jan Tománek (Tri klub Příbram, triatlon, nar. 

1987)

NEJLEPŠÍ TRENÉR
Roman Ostrýž (VK Trox Příbram U16); Marek 

Čurilla (HC Baník Příbram – dorost); Barbora 
Kelichová (AKR atletika Sedlčany); Kolektiv 
žákovských trenérů FK Příbram: Jiří Smola 
(U15); Jaroslav Brunclík (U14); Jiří Kuba (TJ 
Sokol Pičín – dorost ženy) 

S Jan Hadraba
manažer sportu města Příbram

Kdo získá titul Sportovce Příbramska?
Příbram pořádá další ročník ankety Sportovec Příbramska 2024. Slavnostní galavečer s vyhlášením vítězů se uskuteční 20. března 
v Estrádním sále Kulturního domu Příbram. Přinášíme přehled nominací, podrobnosti jsou na webu sport.pribram.eu. 
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KAHAN

Na následujících řádcích přinášíme zestruč-
nělou podobu výsledků ankety ke zpravodaji 
Kahan. Kompletní přehled si lze prohlédnout 
na adrese kahan.pribram.eu/data/31.xlsx nebo 
po naskenování QR kódu. Výsledky se zabývá 
redakce i redakční rada publikace. 

ČÍST CELÝ, PROLISTOVAT, NEČÍST
První otázka zněla „Čtete městský zpravodaj 

Kahan?“. Z výsledků vyplývá, že 62 % respon-
dentů přečte nadpoloviční většinu zpravodaje. 
Celý jej čte 30 % respondentů, více než dvě tře-
tiny 21 % čtenářů, více než polovina obsahu 
zaujme 11 % odpovídajících a několik článků 
si přečte pětina. Číslo prolistuje 6 % a nečte jej 
12 % respondentů. 

Ti, kteří jej nečtou, uvedli také konkrétní 
důvody. Např.: „Zpravodaj nereflektuje otázky 
občanů města na to, co je trápí. Je hezké, že si 
tam radní politici dělají agitku za peníze ob-
čanů, ale zpravodaj samotný postrádá i kritic-
kou část vůči radnici – radní nemusí obhajovat 
svá rozhodnutí a občas nedostává prostor se 
vyjádřit k danému tématu. Pokud už tam něco 
takového naleznu, tak naprosto v minimální 
formě. Tudíž pro mě postrádá smysl to číst.“ 
Další kritická reakce zněla: „Protože to vnímám 
jako neekologický počin a nevyžádanou poštu 
do schránky – nehodlám to podporovat.“

CÍLENÁ VERSUS PLOŠNÁ DISTRIBUCE
Redakční rada zpravodaje Kahan dlouho-

době zvažuje, jak učinit Kahan ekologičtější, 
snížit náklady na tisk a distribuci a také nedoru-
čovat zpravodaj občanům, kteří o něj nemají 
zájem. Proto část otázek směřovala k formám 
distribuce. Na otázku „V jaké formě je pro vás 
Kahan nejdostupnější?“ odpovědělo 84 % dotá-
zaných, že v papírové, na elektronickou podobu 
připadlo 14 %, 2 % jsou pro audio verzi. Kahan 
je dostupný ve všech zmiňovaných formátech 
(poštovní schránky, kahan.pribram.eu nebo 
kahan.pribram.eu/audionahrávky). 

Město Příbram platí dodavateli za  ploš-
nou distribuci. Proto další otázka směřovala 
k periodicitě doručení. Na otázku „Dostáváte 

zpravodaj pravidelně, tedy měsíčně s výjimkou 
letního dvouměsíčníku?“ odvětilo 68 % dotáza-
ných „určitě ano“, 22 % „spíše ano“. Desetina 
všech odpovědí připadla na varianty „spíše ne“ 
a „určitě ne“. Čtenáři mohou nedodané výtisky 
reklamovat na e-mailu kahan@pribram.eu. 

Někteří respondenti uvedli návrhy, jak při 
distribuci postupovat efektivněji: „Distribuce 
do registrovaných adres plus distribuční sto-
jany na frekventovaných místech, například 
nádraží, nemocnice, nákupní centra.“; „Mož-
nost vyzvednout si Kahan na poště. A kalendář 
akcí k dispozici na vývěskách společně s ki-
nem.“; „Samostatné články i audio.“ Periodicita 
vydání – nyní jedenáctkrát ročně – čtenářům 
v převážné většině (84 %) vyhovuje. 

Vzhledem k  výše řečenému ohledně dis-
tribuce byla důležitá otázka „Byl/a byste pro 
změnu distribuce Kahanu?“. Odpovědi pro 
plošnou a  cílenou distribuci mají prakticky 
stejnou četnost (více v koláčovém grafu).

LEPŠÍ DVOJKA
Část otázek směřovala k obsahu publikace. 

Na škále 1–5 (školní známkování) mohli čtenáři 
hodnotit, jak si Kahan stojí z různých hledisek 
– srozumitelnost sdělení, informační hodnota, 
tematická rozmanitost, grafická podoba, distri-
buce, množství reklam či kvalita fotografií. Cel-
ková průměrná známka je „lepší dvojka“ (1,9). 
Podrobnosti jsou v pruhovém grafu. Celkem 
84 % („určitě ano“ a „spíše ano“) respondentů 
by doporučilo Kahan k přečtení svým přátelům. 

TIPY ČTENÁŘŮ
Redakce také zjišťovala, jaká témata čtená-

řům chybějí. Přišlo několik desítek návrhů, 
na následujících řádcích přinášíme vybrané, 
komplet je v elektronické verzi. 

„Např. zde pravidelně zveřejnit přehled 
různých organizací dle zájmu – např. vše pro 
seniory, vše pro zdravotně postižené, vše pro 
mimoškolní činnost, vše pro sport... Na  in-
ternetu je spousta informací, ale často chybí 
ucelený přehled. Velmi šikovná je např. část 
věnovaná zápisům do škol a školek – to máte 
vždy velmi dobře zpracované. Navíc i v  této 
technické době nemají všichni zkušenosti s ak-
tivním vyhledáváním informací z relevantních 
zdrojů. Chválím rozhovory se zajímavými osob-
nostmi z Příbramska (p. Chvalník) – kvalitních 
rozhovorů i s možná méně známými, o to za-
jímavějšími lidmi, je málo. Zkuste např. téma 
příbramští obchodníci – p. Říha, Volák...“

„Názor občanů a místních k danému tématu, 
která se jich týkají. Nulový prostor, kdy se mo-
hou vyjadřovat i zaměstnanci radnice – např. 
co je trápí, co naopak mají na své práci rádi, 
jejich názor k tématu, pokud je relevantní k je-
jich pozici.“

„Parkování v Příbrami 1, přeplněné parkovi-
ště u Uranu a prázdný parkovací dům, rezidenti 

nemají kde parkovat, přestože si platí parko-
vací karty, chybí zóna pro rezidenty.“

„Zajímavá místa, která navštívit s dětmi.“
„Časopis by mohly zpestřit krátké rozhovory 

s náhodnými občany. Například tematicky za-
měřené rozhovory – rodič dítěte, řidič autobusu, 
důchodce, pracovník úřadu, asistentka peda-
goga, pejskař atd.“

„Historie Příbrami 20. století, sport, soud-
ničky současné i minulé, veselé historky práce 
MP a  Okresního soudu. Víc info o  práci TS 
včetně popelářů a  o  práci úředníků MÚ, ÚP 
a OSPOD Příbram.“

„Ne, že by úplně chyběl, ale mohlo by tam být 
více prostoru pro opozici. Pokud tedy bude mít 
nějaká zajímavá témata...“

„Uvítala bych více tipů na cestování (turis-
tiku pěší / na kole) po okolí. A nebyly by špatné 
třeba další články o  přírodě (více odborné, 
o rostlinách a zvířatech na Příbramsku) a třeba 
by se v Kahanu mohl objevit i nějaký recept či 
něco navíc ke křížovce, sudoku ap.“

„Uvítala bych např. představení a vize osad-
ních výborů, případně vedení města – o rozvoji 
místních částí Příbrami. O Jerusalému, Jesenici 
či Zavržicích se téměř nic nikde nepíše.“

„Podněty k řešení v oblasti ochrany české 
přírody. Tipy, jak 
může každý z  nás 
chránit přírodu.“

„Policie, jak pra-
cuje, co se kde děje, 
informace o proti-
právním jednáním, 
kdy, kde, kdo… 
Zkrátka větší pře-
hled o práci policie 
ve městě.“

S Stanislav D. Břeň

Čtenáři ohodnotili Kahan
Od začátku listopadu do konce prosince loňského roku se mohli zájemci vyjádřit v anketě o zpravodaji Kahan. Dotazník 
s otázkami vyšel v listopadovém vydání a odpovědi bylo možné vyplnit v listinné podobě nebo v elektronickém formuláři. 
Na celkem jedenáct otázek reagovalo až 355 respondentů, převážná většina odpovědí byla online. Z ankety vyplývá, že Kahan 
nejvíce čtou lidé ve věku 31–50 let (48 %) a 51–70 let (27 %). 

Plošná distribuce 
43 %

Nevím
5 %

Elektronické 
články

3 %
Elektronické PDF

5 %

Cílená distribuce
42 %

Jiné
2 %

Kvalita fotografií

Množství reklam

Distribuce

Grafická podoba

Tematická rozmanitost

Informační hodnota

Srozumitelnost

1,8

2,4

2,0

1,8

1,9

1,8

1,5

1 2

BYL/A BYSTE PRO ZMĚNU DISTRIBUCE 
KAHANU?

JAKOU ZNÁMKOU BYSTE OHODNOTIL/A 
NÁSLEDUJÍCÍ PARAMETRY?

Pozn.: školní hodnocení, 1 – nejlepší, 5 – nejhorší 
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V Příbrami začaly školní turnaje v házené 
8. listopadu 2024 prvním kolem kategorie I, 
která je pro 1.–3. třídy základních škol. Dva-

advacátého listopadu se prvního kola dočkala 
i kategorie II, v níž nastoupili hráči a hráčky 
4.–5. tříd ZŠ. První prosincový týden nabídl pro 

obě kategorie odvetná kola. Zázemím pro tur-
naje miniházené, i té školní, je Sportovní hala 
města Příbram. Akcí se účastní děti ze všech 
místních základních škol, ale i z přilehlých měst 
a obcí, jako jsou Hvožďany, Dobříš, Stará Huť, 
Nový Knín nebo Sedlčany.

Akci zastřešuje Český svaz házené (ČSH), 
který věnuje každé ze zúčastněných škol sadu 
deseti míčů a školicí materiály (knihy, brožury 
a letáky) pro učitele a učitelky TV. Organizaci 
jednotlivých turnajů má na starosti místní klub 
házenkářů Příbrami, který oslovil školy, zajistil 
rozhodčí a odměny pro děti. 

HÁZENÁ A MINIHÁZENÁ
Školní miniházená je modifikací kla-

sické házené. Hraje se na  zmenšeném hři-
šti, na  menší branky, bezkontaktně, dívky 
a chlapci spolu i proti sobě, s měkkým míčem 
a bez počítání skóre. Turnaj je uspořádán tak, 
aby si všechny děti mohly proti sobě zahrát. 
S každým utkáním je na všech vidět, jak je hra 
více a více baví.

Na podzim odehráli školáci v obou katego-
riích po dvou turnajích systémem každý s kaž-
dým. Turnajů pro kategorii I se účastnilo na 70 
hráčů a hráček a turnajů pro kategorii II na 130 
dětí. Tento model čeká na všechny i ve druhém 
pololetí, na začátku února. 

Školní liga miniházené je jedním ze způ-
sobů, jak seznámit školáky v okrese s tímto 
sportem. Liga je ve  dvou kategoriích hrána 
na prvním stupni základních škol, ze kterých se 
dále do krajských kol nepostupuje. Na druhém 
stupni ZŠ se hraje tzv. Školský pohár (dříve No-
vinářský kalamář) pro 6. a 7. třídy základních 
škol – kategorie III. Probojovat se do finálových 
kol je pro všechny účastníky náročnou výzvou. 
Proto cesta od okresních kol až po republikové 
finále vždy dávala a dává jistotu kvalitní házené 
v závěrečných bojích. 

PODAŘÍ SE ZKOMPLETOVAT CELOU ŠKOLNÍ 
HÁZENOU?

Na druhém stupni ZŠ se hraje velká házená, 
6+1, na regulérním hřišti a zde už jsou rozdě-
lené týmy na dívčí a chlapecké. Tato házená 
se v Příbrami na základních školách nehraje. 
Následující školní rok by mohl přinést zájem 
i o tuto soutěž, a zkompletovat tak celou školní 
házenou. Na středních školách se házená hraje 
a trenéři a rozhodčí z házené Příbram se pravi-
delně těchto soutěží účastní.

S Vladimír Kostínek
TJ Spartak Příbram

| 20 |

ŠKOLSTVÍ

Miniházená je pro žáky cestou  
k regulérní házené
V aktuálním školním roce se podařilo trenérům místních házenkářů uskutečnit první ročník dlouhodobé soutěže základních škol 
v miniházené – Školní ligu miniházené. Soutěž má ve většině měst republiky, kde se házená hraje, dlouholetou tradici a těší se 
oblibě mezi školami.

Turnaje miniházené začaly na podzim v příbramské sportovní hale.  Foto: Vladimír Kostínek

O Školní lize

Nikola Lakomá, rozhodčí a hráčka házené v Příbrami: 
Bavil mě nejen post rozhodčí ve Školní lize, ale hlavně i sledování hráčů 
a hráček, jak se každým utkáním stále zlepšují. Ze začátku jsem se bála, že 
to bude strašný chaos, ale opak byl pravdou. Děti byly velmi šikovné. V prů-
běhu zápasů si nechaly poradit a bylo na nich vidět, že se snaží. Nejhezčí 
bylo pozorovat radost ze vstřelených gólů a jak se děti mezi sebou podporují. 
Celý turnaj se nepočítalo skóre, a děti se tak mohly plně soustředit na hru 
a své výkony, a to je za mě skvělé. Na konci turnaje dostal každý hráč od-
měnu bez ohledu na umístění. Myslím si, že hodně dětí tato akce přivede 
k pohybu a pomůže jim najít si nový koníček. Ráda jsem se zúčastnila a těším 
se na další turnaje školní ligy.

Sabina Hylánová, hráčka házené v Příbrami: 
Školní liga miniházené byla plná energie a radosti. Každý se snažil hrát podle 
svých možností až do posledního okamžiku. Pro některé děti to byla úplně 
první zkušenost s miniházenou, přesto se všem podařilo vstřelit gól nebo 
předvést pěknou asistenci, což jim dodalo velkou dávku sebevědomí. Atmo-
sféru turnaje umocňovala podpora ze strany škol i rodičů, kteří přišli děti 
povzbudit. Pro mladé hráčky a hráče byla tato soutěž nejen sportovním zá-
žitkem, ale také radostnou zkušeností, kterou si užívali naplno.



Chůze je pro člověka ten nejjednodušší 
a nejpřirozenější pohyb, proto byl první akcí 
turistický den Putujeme Příbramí. Každá třída 
se vypravila od školy podle vyznačené trasy 
na mapce až k dopravní značce, která označuje 
konec obce. Žáci zjistili, že se na jedno místo 
dostanou různými cestami. Při putování se děti 
střídaly u mapky a vedly celou skupinu k cíli. 
Mladší se procvičovaly ve  čtení názvů ulic. 
Starší žáci byli někdy překvapení, jaká jména 
slavných osobností máme na tabulích ozna-
čujících příbramské ulice. Objevili jsme devět 
možných cest z Příbrami, po kterých bychom se 
dostali do Březnice, Žežic, Milína, Hájů, Dubna, 
Lhoty, Podlesí, Bohutína nebo k dálnici D4. Do-
hromady jsme během dne nachodili 4320 km. 
Účastníci za svůj výkon dostali malý dárek z 3D 
tiskárny – přívěšek na klíče ve tvaru lidské stopy.

ZAPOJIT I RODIČE
K pohybovým činnostem motivuje děti, když 

vidí, že i jejich rodiče zvládnou sportovní akti-
vity. Pro žáky 1. stupně a jejich rodiče jsme bě-
hem Dne dětí připravili na hřišti odpoledne plné 
společných her. Dvojice dětí a dospělých musely 
zvládnout 16 stanovišť, kde na ně čekaly jed-
noduché i složitější aktivity – běh trojnohých, 
skládání věže z kostek, chůze poslepu k metě 
(dospělý slovně naváděl dítě k metě a nazpět 
si úlohy vyměnili), běh rodiče s dítětem na zá-
dech, přihrávky míčem, proskočení obručí při 
chůzi, přeskakování atletického žebříku, ská-
kání v pytli, házení plyšových krys do pastiček, 
skládání a  házení papírovými vlaštovkami, 

házení kroužků na cíl apod.  Za splnění aktivit 
byli malí sportovci odměněni skládacím frisbee 
a jejich doprovod propiskou s logem školy.

Další akcí tohoto projektu byl štafetový běh 
tříd v ročníku. Každé dítě oběhlo školní hřiště 
a předalo štafetový kolík dalšímu spolužákovi. 
Takto se vystřídala celá třída. Největší počet 
účastníků a i nejvyšší počet oběhnutých kol byl 
ve 4. třídách, celkem 27 kol. Nejméně se běželo 
17 kol – v 6. a 8. třídách. Tato akce měla skvělou 
atmosféru. Všichni utíkali, jak nejlépe dokázali. 
Běžci z nejrychlejší třídy získali medaili s logem 
školy a heslem Sportujeme.

SPORT V KALENDÁŘI
Žáci s rozšířenou výukou výtvarné výchovy 

kreslili obrázky se sportovní tematikou, které 
jsme využili do kalendáře pro rok 2025. Ten si 
zájemci odnášeli z akce Vánoční tvořivé dílny, 
které se konaly na začátku adventu. Letos děti 
čekalo sedm workshopů, v nichž si vytvořily dá-
rečky pro své nejbližší nebo pro sebe. Využily 
svou šikovnost, soustředěnost a kreativitu. Od-
cházely s náramky, sněhovou bouří v kelímku, 
barevnou hvězdou do okna, ozdobným zvo-
nečkem z květináčku, podložkou do kuchyně, 
dekorační svíčkou z voskového plátu nebo mag-
netkou na ledničku. Návštěvníci také hlasovali 

v soutěži o nejhezčí vánoční ozdobu. Nejúspěš-
nější malíři obdrželi drobné ceny v podobě vý-
tvarných potřeb. Hudebníci se sešli u stromu, 
kam děti pověsily své obrázky s anděly a tajnými 
přáními. Tam si zazpívaly písničky o sportu, ale 
i vánoční koledy.

Poslední akcí projektu byly Vánoční spor-
tovní turnaje pro žáky 1. a 2. stupně. Děvčata 
a chlapci z 2. a 3. tříd se utkali ve vybíjené. Byl to 
ohromný zážitek a panovala skvělá atmosféra, 
když o vítězství mohli bojovat všichni. Čtvrťáci 
a páťáci vytvořili osmičlenné týmy pro přeha-
zovanou. Děti hrály s nasazením a skvělým vý-
konem. Vítězové si odnášeli medaile vytvořené 
na 3D tiskárně.

Žáci 2. stupně poměřili své síly v přehazo-
vané (6. a 7. třídy) a basketbalu (8. a 9. třídy). 
Celý turnaj se velmi vydařil. Byl plný radosti, 
sportovního nasazení a výborné nálady. Vítě-
zové převzali medaile a všichni účastníci dostali 
drobné dárky – propisky a magnetky s logem 
školy.

S Jiřina Bártlová
ZŠ 28. října
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Sportujeme: celoroční projekt  
rozhýbal děti i jejich rodiče
V roce 2024 jsme se rozhodli více podpořit žáky v rozvoji tělesné zdatnosti. Náš celoškolní projekt Sportujeme byl zaměřený 
na různé sportovní aktivity a činnosti pro žáky 1. i 2. stupně. Cílem byla snaha motivovat žáky k pohybu. Projekt byl 
spolufinancován městem Příbram a naší školou. Z dotace byly zakoupeny medaile, materiál na tvoření, drobné dárky a odměny 
pro děti.

Skvělou atmosféru měl štafetový běh tříd. 
Foto: ZŠ 28. října

inzerce
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SOCIÁLNÍ PRÁCE

Terénní programy pro jednotlivce spadají 
do oblasti sociální prevence, jejíž hlavním cí-
lem je poskytovat podporu osobám v řešení 
jejich aktuální situace, a  to se zaměřením 
na  minimalizaci rizik a  stabilizaci klientovi 
sociální (životní) situace. Významnou součást 
této sociální služby tvoří tzv. depistáže, což lze 
definovat jako vyhledávání osob v jejich při-
rozeném prostředí. Zde můžeme již spatřovat 
určitou analogii s Nízkoprahovým denním cen-
trem a noclehárnou, respektive s osobami bez 
přístřeší obecně. Je důležité si uvědomit, že ne 
všechny osoby bez přístřeší musí či jednoduše 
využívají služeb Nízkoprahového denní centra 
a noclehárny. Důvody se různí a je nutné mít 
na paměti, že sociální služby jsou vždy dobro-
volného charakteru. 

DŮLEŽITÝ MONITORING V ZIMNÍM OBDOBÍ
Někdo nemusí chtít zmíněné zařízení využí-

vat např. z obavy setrvání ve větším kolektivu, 
jiný pro neschopnost dodržovat pravidla zaří-
zení. Právě tyto osoby jsou jednou z cílových 
skupin terénních programů. Pracovníci stře-
diska tak vyhledávají lidi, kteří obecně nevyuží-
vají jiné sociální služby. Zejména monitorování 
těchto osob v zimním období má svoji důležitou 
roli – jde o kontrolu, zda nejsou v ohrožení ži-

vota nebo není třeba jiná odborná intervence.
Nedílnou součást služby představuje po-

travinová a  materiálová pomoc, případně 
zprostředkování kontaktů a informací, aby byl 
člověk schopen svůj stav řešit nebo aby se si-
tua ce nezhoršila. 

Jak již bylo uvedeno, osoby bez přístřeší jsou 
pouze jednou z cílových skupin terénních pro-
gramů. V současné době se sociální služby stále 
potýkají s větším náporem ze strany klientů 
z různých sociálních kategorií, a to zejména 
na základě demografického vývoje obyvatel-
stva, ale i  na  základě současné ekonomické 
situace obecně. 

EXISTENČNÍ PŘEŽÍVÁNÍ A SOCIÁLNÍ IZOLACE
V praxi se jedná o nárůst klientů z řad (ze-

jména) osamělých seniorů, jejichž příjmy ne-
dokáží pokrýt náklady na bydlení a živobytí 
obecně. Tyto osoby se v  krajních případech 
mohou pohybovat v pásmu existenčního pře-
žívání, trpí sociální izolací a bohužel se v ně-
kterých případech potýkají s dluhy. 

Abychom nebyli pouze u obecných informací 
a úvah o současné socioekonomické situaci, 
uvádíme kazuistiku, jak např. funguje konkrétní 
práce s osobou bez domova, respektive s oso-
bou, se kterou byl navázán kontakt při depistáži. 

BEZ DOKLADŮ, PŘÍJMU A SOCIÁLNÍHO 
ZÁZEMÍ

V praxi se jednalo o osobu, na kterou pouká-
zala sociální kuratela. Pohybovala se na území 
města Příbram a bylo patrné, že nemá bydlení. 
V rámci depistáže bylo zjištěno, že tento člověk 
nedisponuje doklady, je bez příjmu a sociálního 
zázemí. Klient byl poučen o možnosti řešení 
své situace a nabídli jsme mu možnost ambu-
lantní spolupráce (tj. že může docházet za pra-
covníkem přímo do kanceláře). Již druhý den 
dorazil na domluvenou schůzku se sociálním 
pracovníkem, který s ním sestavil individuální 
plán, v jehož rámci byly stanoveny konkrétní 
cíle. V tomto případě se primárně jednalo o vy-
řízení potřebných dokladů, zajištění pomoci 
v hmotné nouzi, včetně dílčích činností smě-
řujících k zajištění stability klienta a možnosti 
další prostupné spolupráce s  cílem zajistit  
klientovi adekvátní bydlení, včetně pracovních 
možností. 

V průběhu spolupráce má markantní dopad 
potravinová a materiální pomoc. Je důležité si 
uvědomit, že klient v průběhu spolupráce může 
naprosto postrádat jakékoliv zázemí. Tedy 
před první výplatou či před přiznáním dávek 
v hmotné nouzi je nutné klientovi kontinuálně 
pomáhat v rámci jeho stabilizace, ale i motivace. 
Celý průběh spolupráce stojí na eliminaci vněj-
ších a vnitřních vlivů – rozvod, ztráta zaměst-
nání, dlouhodobá nemoc, závislost na alkoholu, 
drogách či hraní hazardních her, finanční negra-
motnost (dluhy), rizikový způsob života apod. 
Dále také záleží na  porozumění celé situa ci 
a na přístupu klienta k tomu, zda chce něco 
změnit v rámci svého životního stylu a chce se 
někam posunout. V neposlední řadě je nutné 
opětovně připomenout, že spolupráce je vždy 
dobrovolná a zejména klient musí učinit po-
třebné kroky k řešení své situace. Sociální pra-
covník „pouze“ pomáhá způsobem, aby člověk 
získal vlastní kompetence k řešení své situace.

S Miroslava Němcová, Tomáš Cipra
Centrum sociálních a zdravotních služeb

Depistáž: zachytit klienta přímo v terénu
Předchozí článek z rubriky Sociální práce byl zaměřen na Nízkoprahové denní centrum a noclehárnu, a to zejména na úskalí 
sociální práce v zimním období, kdy se pro zaměstnance (ale i klienty) jedná o nejnáročnější období. V tomto článku se zaměříme 
na službu, jež s činností Nízkoprahového denního centra a noclehárny úzce souvisí a v neposlední řadě je de facto napojena 
prakticky na všechny dostupné sociální služby v Příbrami. Jde o terénní programy a tzv. depistáže.

Středisko terénních programů se nachází na adrese Čs. armády 5 v blízkosti autobusového nádraží. 
Foto (2×): Ivana Pěnková

Terénní programy

Adresa pracoviště: Příbram, Čs. armády 5
Provozní doba: Po  7.30–16.00; Út  
7.30–15.30; St 7.30–17.00; Čt 7.30–16.00; 
Pá 7.30–15.30
E-mail: miroslava.nemcova@centrumpri-
bram.cz; sts@centrumpribram.cz
Tel.: 778 751 173
Služba je poskytována bezplatně.
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Už v září 2023 jsme se přizpůsobili rytmu tří 
schůzek týdně, kdy se v úterý scházejí mladší 
(děti ve věku od šesti do osmi let), ve středu 
a ve čtvrtek pak starší. To znamená, že se v mi-
nulém roce uskutečnilo téměř 110 schůzek. Ob-
vykle probíhají v naší skautské klubovně nebo 
přilehlé zahradě, občas zamíříme někam jinam. 
Na přípravě schůzek se podílejí především naše 
starší děti, které patří do tzv. kmenové rady.

K tomu se konalo devatenáct větších jedno-
denních nebo vícedenních akcí. Z mezioddílo-
vých výprav můžeme zmínit rádcovský kurz 
v Kostelci nad Černými lesy, velké zážitkové 
setkání v  Pardubicích na  téma Harry Potter 
nebo Lobinův závod ve skautských znalostech 
a dovednostech. Během několika jarních brigád 
jsme za pomoci rodičů vylepšili naše tábořiště. 
Nechyběla ale ani místa, kam jezdíme pravi-
delně – chaty v Myšticích u Blatné, Kubrychtova 
bouda v Českém krasu nebo Skaličný rybník 
u  Čížové. S  plzeňským oddílem jsme zažili 
sice trochu deštivý, ale přesto zábavný víkend 
na Berounce. Ostatní výpravy vedly do dalších 
bližších i vzdálenějších míst. Prosinec patřil 
předvánočním akcím – Hornickému Mikuláši 
na Březových Horách, tradiční Vánoční nadílce 
a jednodenní výpravě. Už podruhé jsme napsali 
dopisy klientům domova seniorů, abychom jim 
před Vánoci udělali radost. 

Hlavní akcí celého roku byl samozřejmě tá-
bor, který se uskutečnil na našem novém tábo-
řišti za Březnicí, kde téměř dva týdny pobývalo 
víc než dvacet dětí. Zázemí nám kromě jídelny 
s kuchyní tvořilo sedm týpí. Společně jsme se 
bavili, ale také starali o chod tábora – hráli jsme 
hry, povídali si, učili se, poznávali přírodu, cho-
dili po okolí, střídali se při službách v kuchyni, 
řezali dřevo, v noci hlídali… V rámci celotábo-
rové hry, která byla inspirovaná expedicí Tatra 
kolem světa, jsme se mohli přenést do různých 

koutů světa. Počasí nám přálo více než loni, 
takže jsme velkou část tábora mohli strávit pod 
modrou oblohou.

Celý rok přinesl několik odchodů, ale mohli 
jsme mezi námi přivítat nováčky a na táboře 
u  ohně složilo slib šest lidí, kteří znamenají 
další rozvoj pro náš oddíl. Rok 2025 se již roz-
jel a čeká nás spousta akcí. Kromě každotýden-
ních schůzek se připravuje také nemálo výprav 
– do letních prázdnin jich je v plánu deset. A již 
chystáme další letní tábor, který připravujeme 
na přelom července a srpna. Aktuality o činnosti 
jsou na webových stránkách indianipribram.
cz, kde jsou rovněž informace pro případné zá-
jemce – nováčky přijímáme.

Na závěr je třeba poděkovat všem, bez kterých 
by minulý rok nebyl takový. Členům za to, jak se 
zapojují do činnosti. Jejich rodičům za pomoc 
na  některých akcích (především brigádách) 
a důvěru, kterou v nás mají. Kamarádům z jiných 
skautských oddílů, kteří nám pomohli svou pří-
tomností či přispěli radou na táboře nebo nějaké 
jiné akci. A také městu Příbram a Středočeskému 
kraji, které poskytly dotaci, za kterou jsme mohli 
zakoupit některé vybavení na tábor. 

S Martin Kostka, Matěj Mosler
Mohawk Příbram

SPOLKY
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Hlavní loňskou akcí  
byl letní tábor na novém tábořišti
S příchodem nového roku je spojeno hodnocení roku právě skončeného. Pojďme se podívat, jaký byl v našem skautském oddíle 
Mohawk Příbram. 

Letní tábor se uskutečnil na novém tábořišti v blíz
kosti Březnice.  Foto: 4. skautský oddíl Mohawk

Pochod se uskuteční v neděli 2. března 2025 
a povede účastníky jednou trasou z Příbrami 
nebo druhou trasou z Jinců do společného cíle 
– Hluboše. Zde Masaryk prožil několik měsíců 
v roce 1920. Start je od 8.00 do 10.00 (v obou 
místech ze železniční stanice) a v cíli jsou turisté 
očekáváni do 14.00. Kromě dvou hlavních tras, 
které mají shodně 12 km a účastníky provedou 
krásnou přírodou okolí Hluboše, bude také 
možno absolvovat Masarykův okruh o délce 
6 km přímo v Hluboši, určený pro méně zdatné 
turisty. V cíli čeká občerstvení v místní restau-
raci, přednáška o pobytu T. G. Masaryka v tomto 
regionu, ale i historii hlubošského zámku. Bude 

možné navštívit kovárnu a místní kostelík. Zpět 
do místa startu se turisté dostanou autobusem 
č. 531 (Příbram–Hořovice).

Masarykovo působení v Hluboši je hluboce 
zakotveno v paměti místních obyvatel. V roce 
1920 se zde na zámku ubytoval, aby se zotavil 
po náročné politické činnosti. Místní vvzpomí-
nali na jeho časté vyjížďky na koni po okolních 
lesích. Během jeho pobytu do Hluboše zaví-
tali i významní hosté, včetně ministra zahra-
ničí Edvarda Beneše. Masaryk měl také velmi 
blízký vztah k  místním lidem, obdarovával 
chudší děti a navštěvoval školu, kde učinil zá-
pis do pamětní knihy. Při svém pobytu navštívil 

i několik okolních obcí, např. Obecnici. V při-
lehlých Bratkovicích se nachází prezidentova 
busta, kolem níž povede cesta pochodu. Je tedy 
patrné, jak významnou stopu ve vzpomínkách 
obyvatel Masarykův pobyt na Příbramsku za-
nechal.

Propozice budou zveřejněny na webu fitse-
niorpribram.cz.

 
S Josef Bican

Fit senior Příbram

Pochod Masarykova Hluboš připomene  
175 let od narození prvního prezidenta
Sedmého března 2025 uplyne 175 let od narození Tomáše Garriguea Masaryka, prvního prezidenta Československé republiky. 
Tento historický okamžik si připomeneme nejen v celé zemi, ale také v našem regionu. Připojte se ke 4. ročníku turistického 
pochodu Masarykova Hluboš, který pořádá organizace Fit senior Příbram ve spolupráci s městem Hluboš a Sokolem Jince, 
a prožijte zajímavé propojení historie a turistiky.



PROČ MÁ 
MĚSTO PŘÍBRAM 
ZAHRANIČNÍ KOMISI? 

Zahraniční komise 
byla zřízena radou 
města jako iniciativní 
a poradní orgán. Na za-
sedáních komise se 
svými kolegy řešíme 
například vytváření 
programu pro vyhod-
nocení dotací, dále 
předkládáme návrh 
finančních prostředků 
pro poskytnutí dotací 
žádajícím subjektům a v neposlední řadě se zabý-
váme akcemi, které jsou spojené se zahraničními 
návštěvami.

JAK ČILÁ JE SPOLUPRÁCE MEZI PŘÍBRAMÍ 
A ZAHRANIČNÍMI MĚSTY?

Město Příbram má osm partnerských měst: 
francouzská města Anor a Villerupt, v Německu 
jsou to Altötting, Freiberg a Königs Wusterhau-
sen, v Nizozemsku jde o Hoorn, na Slovensku 
spolupracujeme s Kežmarkem a v Itálii s Valle di 
Ledrem. Nejaktivnější je partnerská spolupráce 
s Valle di Ledrem, Freibergem, Kežmarkem a Ho-
ornem. 

JAK SE TO PROJEVUJE? 
Zástupce všech partnerských měst každoročně 

zveme na třídenní návštěvu v rámci Příbramské 
svatohorské šalmaje, kdy pro ně organizujeme 
bohatý program. Zahrnuje nejen návštěvu Svaté 
Hory, ale i dalších pamětihodností a kulturních 
památek v okolí Příbrami. Pozvání se týká též 
zástupců hasičských sborů z partnerských měst, 
kteří se pravidelně zúčastní populárního Běhu 
hasičů do Svatohorských schodů. 

V  minulém roce byl v  Příbrami slavnostně 
otevřen revitalizovaný areál Čekalíkovského 
rybníka, který je klidovou zónou, ale i trvalou 
připomínkou společné historie, dlouholetého 
přátelství a vzájemné spolupráce s oblastí Valle 
di Ledro. V červnu letošního roku si společně 
s našimi italskými přáteli připomeneme 110. 
výročí příchodu ledrenských obyvatel do Čech. 
Při této příležitosti slavnostně odhalíme nový 
pomník na Březohorském hřbitově. Bude věno-
ván zemřelým občanům partnerské oblasti Valle 
di Ledro, kteří pobývali v Příbrami a v okolních 
obcích během první světové války.

KTERÉ AKTIVITY A DLOUHODOBÉ VAZBY 
PROBÍHAJÍ NEBO JSOU NAVÁZÁNY 
MEZI PŘÍBRAMSKÝMI ORGANIZACEMI 
A ZAHRANIČNÍMI PARTNERY?

Dlouhodobá spolupráce se děje především 
na úrovni škol. Základní škola Školní má inten-

zivní spolupráci s partnerskou školou Oberschule 
Gottfried Pabst von Ohain z Freibergu, žáci ze 
školy v ulici 28. října navázali zase spolupráci 
se školami v partnerské oblasti Valle di Ledro. 
ZUŠ na  náměstí T. G. Masaryka spolupracuje 
s hudební školou Music School Gerard Boedijn 
v Hoornu. Velmi aktivní je Obchodní akademie 
a Vyšší odborná škola v Příbrami, spolupodílí se 
na projektech s obdobným typem škol ve Frei-
bergu a Hoornu.

Nejen školy, ale i další organizace, spolky nebo 
i jednotlivci pravidelně navštěvují partnerská 
města, získávají nové kontakty a pracují na spo-
lečných projektech s  místními subjekty. Jde 
například o Junák – český skaut, středisko Clan 
Hiawatha Příbram, Sbor dobrovolných hasičů  
Březové Hory nebo Příbramské betlémáře.

MĚSTO TYTO PROJEKTY A VÝMĚNY 
SPOLUFINANCUJE?

Všechny zmiňované subjekty patří mezi pravi-
delné žadatele o dotaci a Příbram je velkým pod-
porovatelem daných projektů. Dotační program 
Zahraniční a meziobecní spolupráce na rok 2025 
navíc doznal velké změny týkající se právě škol, 
prioritně zřizovaných městem Příbram. Nově mo-
hou žádat o dotaci na projekt týkající se spolupráce 
s jinými než partnerskými městy v zahraničí.    

KTERÝCH AKCÍ NEBO VELETRHŮ V ZAHRANIČÍ 
SE PŘÍBRAM PRAVIDELNĚ ÚČASTNÍ?

V červnu jsou zástupci města pravidelnými 
hosty hornické slavnosti ve  Freibergu. Kaž-
doročně v  červenci reprezentují naše město 
na evropském festivalu lidových řemesel Eľro 
Kežmarok Příbramští betlémáři, Příbramští kum-
štýři a také žáci Waldorfské školy Příbram. V roce 
2023 se šest sportovců a sportovkyň z Triatlon 
Teamu Příbram účastnilo 40. ročníku běhu Frei-
berger Herbstlauf 2023 ve Freibergu. 

 JAK JE PŘÍBRAM VNÍMÁNA NA STRANĚ 
PARTNERSKÝCH MĚST? 

Vždy a všude velmi pozitivně. Nejlépe jsme 
přijímáni asi ve Valle di Ledru, naše partnerství 
je velmi osobní a přátelské. Právě díky tomuto 
vztahu měli zástupci města na konci roku 2024 
možnost prezentovat Příbram ve Vatikánu. 

KOLIK PROSTŘEDKŮ MĚSTO KAŽDOROČNĚ 
VYNAKLÁDÁ NA ZAHRANIČNÍ CESTY NEBO 
PREZENTACE?

Průměrné roční náklady na zahraniční cesty 
a prezentaci činí přibližně 350 tisíc korun. Více 
než polovina těchto nákladů je každoročně vy-
naložena na organizování návštěvy přibližně 45 
hostů z partnerských měst v rámci Šalmaje.

S Stanislav D. Břeň

KOMISE A VÝBORY
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Příbram má osm partnerských měst, 
nejsilnější vztahy jsou s Ledrenskými
Před koncem loňského roku se devět zástupců Příbrami vydalo do Vatikánu a někteří se potkali také s papežem Františkem 
(více v Kahanu 1/2025). Šlo o součást zahraniční spolupráce Příbrami s partnerskými městy. Této agendě se mj. věnuje zahraniční 
komise, kterou vede Denisa Kotková.  

inzerce

Denisa Kotková
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PŘÍBĚHY NAŠICH SOUSEDŮ

Narodil se v září 1950, jeho rodiče odešli 
po válce do Liberce v rámci dosidlování pohra-
ničí. Vyrůstal na hradě Kost, kde dostali rodiče 
k pronájmu hostinec. Jako malý navštěvoval 
ředitele mladoboleslavské Škodovky, který měl 
nedaleko chatu s krásnou zahrádkou a do hos-
tince chodil s rodinou na obědy. „Jednou jsem 
chtěl udělat mamince radost, bylo mi tak pět 
šest let, tak jsem na jejich zahradě tajně vytr-
hal ty nejhezčí skalničky a zasadil je na záhon 
mamince. Když se to dozvěděla, bylo zle,“ vzpo-
míná se smíchem Jan Lukšík.

Po  základní škole se v  Liberci přihlásil 
na strojní průmyslovku, ale po dvou letech z ní 
odešel a nastoupil do práce, aby mohl finančně 
podporovat svoje rodiče, kteří již byli oba v dů-
chodu. Pracoval jako strojní zámečník, na dráze 
nebo u pozemních staveb, školu si dodělal ve-
černě při zaměstnání. Odmala sportoval, hrál 
hokej, fotbal, dělal atletiku. Nakonec se rozhodl 
pro volejbal, se kterým to dotáhl až do extraligy 
a juniorské reprezentace. Vojenskou službu si 
díky tomu odkroutil v Dukle Liberec, kde na za-
čátku nafasoval zbraň a na konci ji nepoužitou 
zase vrátil. Jinak tam hrál volejbal včetně vý-
jezdů na Kubu, do Německa nebo Sovětského 
svazu.

VOJÁCI ZAČALI BEZ VAROVÁNÍ STŘÍLET 
DO DAVU

Na jaře 1968 tak jako mnozí jiní doufal, že 
komunistický režim v Československu padne 
a konečně budeme mít svobodu. Najednou se 
mohlo cestovat, bylo povolené drobné pod-
nikání a  společnost po  dvaceti letech tota-
lity pookřála. Když v srpnu téhož roku vtrhla 
do Československa okupační vojska Varšavské 
smlouvy, byl už od ranních hodin s kamarádem 
Zdeňkem v libereckých ulicích. Největší srocení 
lidí bylo na náměstí, kam neustále jezdili další 
a další vojáci. „Najednou začali střílet do davu 

a kamaráda vedle mě zastřelili, unikl jsem tomu 
o kousek. Cítil jsem bezmoc, vztek, děs, na to se 
nedá jinak reagovat. Dodnes mám fóbii z toho, 
když na mě třeba dítě z legrace namíří,“ vypráví 
pamětník. 

V Liberci tehdy přišlo o život devět lidí a ně-
kolik desítek jich bylo zraněno. O rok později 
na výročí okupace vyrazil Jan Lukšík do ulic 
znovu, aby uctil jejich památku. Květiny, které 
lidé položili k pomníčku padlým na liberecké 
radnici, odvezlo nákladní auto hned dopo-
ledne. Zvedla se vlna nevole, která přerostla 
do pouličních střetů mezi demonstranty a lido-
vými milicemi podporovanými armádou. „Šel 
jsem vedle nějakého pána a v kordonu vojáků 
šel proti němu jeho syn. Docházelo k bitkám, 
létaly kameny, milice po nás střílely světlice,“ 
popisuje dramatické okamžiky Jan Lukšík. „Pak 
jsem musel několikrát na  výslech na  Státní 
bezpečnost, měli mě nafoceného, jak házím 
kamení. Výsledkem bylo, že jsem mohl sehnat 
zaměstnání jen na pozemních stavbách nebo 
na uranových dolech,“ říká. 

MY MĚLI MODERNÍ DŮLNÍ TECHNIKU, V ČÍNĚ 
SE FÁRALO S DVOUKOLÁKY

Koncem 60. let začal pracovat na Uranových 
dolech Hamr, kde se postupně vypracoval 
na mistra údržby kyselinového hospodářství 
a později vedoucího provozu energetiky. Jako 
topiče tehdy zaměstnal bývalého pilota vládní 
letky, kterého po roce 1968 z armády vyhodili 
a pět let strávil v domácím vězení. „Jakmile 
jsem ho zaměstnal, tak do protější kanceláře 
usedl estébák a hlídal nás.“ 

V  Liberci začal studovat Vysokou školu 
strojní a textilní, v Praze souběžně s tím Vy-
sokou školu ekonomickou. Kvůli práci musel 
vstoupit do komunistické strany. „Bez rudé 
knížky bych na Uranových dolech v kanceláři 
dělat nemohl. Pořád jsme byli v kontaktu se 
Sověty, všechno kontrolovali, radili nám, byla 
to strategická surovina,“ popisuje neveselou 
realitu pamětník. 

Koncem 70. let dostal od vedení podniku 
nabídku, že se v Příbrami staví při uranových 

dolech nový strojní závod, pro místní později 
známý jako „Stroják“. Bylo potřeba zaměstnat 
lidi, kteří již z různých důvodů nemohli fárat, 
ale stále byli v produktivním věku. Jan Lukšík 
dělal v podniku, kde se vyráběla především 
závěsná důlní technika, ekonomického ná-
městka až do jeho konce v roce 1991. „Jezdili 
jsme do zahraničí, abychom viděli, jak to kde 
dělají a mohli naše technologie taky vyvážet. 
Pamatuji si, že jsme byli v polovině 80. let v Číně 
a tam se pořád fáralo s dvoukoláky.“ 

ROK 1989 MI V MNOHÉM PŘIPOMÍNAL ROK 
1968

Když přišla revoluce v roce 1989, seděl ve své 
kanceláři a poslouchal události v rozhlase. In-
formace o tom, co se děje v Praze, pronikaly 
do Příbrami se zpožděním. Zpočátku moc ne-
věřil, že režim padne, připomínalo mu to rok 
1968. Svobody se nakonec dočkal, i když to 
s sebou přineslo i negativní věci. V roce 1991 
skončil příbramský strojní závod. Jan Lukšík 
začal pracovat nejprve pro cestovní kancelář 
Fischer Reisen jako marketingový manažer, 
později pracoval jako redaktor a marketingový 
manažer mnoha časopisů, např. Květů nebo TV 
magazínu. Pomáhal zakládat časopis Reflex 
a později 21. století, kde byl i pět let šéfredak-
torem. Porevoluční práce mu nabídla možnost 
setkat se s mnoha zajímavými lidmi, umožnila 
mu cestovat a dělat to, co ho naplňovalo. 

Vyprávění Jana Lukšíka zaznamenaly 
v rámci projektu Příběhy našich sousedů žákyně 
ZŠ 28. října Jindřiška Houžvičková, Zuzana 
Husáková, Tereza Malá, Anna Štilcová a Sil-
vie Štohanzlová pod vedením učitelky Barbory 
Hřídelové. 

S Magdalena Sadravetzová
Post Bellum

V srpnu 1968 jsem cítil velkou bezmoc, 
vztek a strach. Na to se nedá připravit
Jana Lukšíka, rodáka z Liberce, přivedla do Příbrami nabídka zaměstnání, a to až v 80. letech 20. století. Vyrůstal v Českém ráji, 
do Liberce se vrátil na studia. V srpnu 1968 tam na náměstí málem přišel o život a traumatickou vzpomínku si v sobě nese dodnes. 

Jan Lukšík v devadesátých letech s Lucií Bílou. 
 Foto (3×): Post Bellum

Jan Lukšík (vpravo) v tanečních

S volejbalovým oddílem Dukla Liberec – hráč s číslem 2 
v horní řadě 
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BRDY A PODBRDSKO

Na cestu se můžeme vydat například z obce 
Křešín, na niž východně navazuje svažitá Pří-
rodní památka Na Horách, pomístně nazývaná 
Obůrka. Je orientována k  jihu (410–440 m) 
s pěkným výhledem na Plešivec (654 m) a jeho 
okolí. Kambrické prvohorní usazeniny zde ob-
čas vystupují na povrch, teplomilná květena 
tu tvoří kontrast ke chladnomilnější květeně 
středních Brd.

Brdská hřebenovka (značená zde modře) 
nás povede na sever, přes vyhlídkové místo 

U Křížku, kolem jižního okraje Felbabky a poté 
souběžně s cyklotrasou č. 0006A. Černé jezírko 
leží vpravo nedaleko cesty v terénní prohlubni, 
jejíž protisvah tvoří strmé skalisko, vyrůstající 
zde jako samostatný kamenný suk, zvaný Lie-
busova skalka. Ta vyrůstá ze svahu Podlužské 
hory (490 m), jejíž vrchol je odtud do prudkého 
kopce necelých 300 m a tvoří zde významnou 
krajinnou dominantu.

Černé jezírko je uzavřeno nízkou a poměrně 
nedávno zrekonstruovanou hrázkou s čapem, 
která zadržuje vodu bezejmenného potoka. Ten 
pramení asi 1 km výše. Níže vtéká do Podluž-
ského potoka, jenž po cestě napájí několik ryb-
níků a nedaleko Lochovic se vlévá do Litavky.

Johann Liebus se stal v roce 1894 ředitelem 
hořovických lesů a zároveň zhruba 30 let vedl 
hořovický velkostatek. Jak uvádí Jan Čáka 
v knize Střední Brdy – krajina neznámá, Liebus 
na sklonku svého života sepsal paměti. Litinové 
zábradlí na  Jindřichově skále (vybudované 
v  roce 1910 v  Komárovských železárnách), 
snad i  kamenné schody pod vyhlídkovým 
místem na Beranci a pravděpodobně také toto 
Černé, zvané též Liebusovo jezírko – to jsou ně-
které stopy jeho organizačního ducha v Brdech.

Liebusovo jezírko patří k pěkným místům, 
s křišťálově čistou chladnou vodou, v létě lákající 
k osvěžení, v zimě zamrzající (viz foto). Pěkný 
pohled na Liebusovu skalku, vyrůstající z pra-
vého břehu jezírka, umocňuje zádumčivou ro-
mantiku této poměrně lehce dostupné lokality.

S Jaroslav Hodrment

Brdskou hřebenovkou k Černému jezírku
V Brdech najdeme mnoho malých vodních nádrží, které se budovaly a nadále budují z obavy před lesními požáry. Jde ovšem také 
o důležitou retenci (zadržení) vody v Brdech, což je dnes obzvláště sledovaný a palčivý problém. V nejsevernější části středních 
Brd při lesní cestě mezi obcemi Felbabka a Podluhy objevíme např. romantické Černé jezírko s Liebusovou skalkou.

Zimní pohled na Černé (Liebusovo) jezírko.  Foto (2×): Jaroslav Hodrment

Přírodní památka Na Horách

Výlet v kostce

Oblast: Brdy
GPS start: Křešín
49.7995850N, 13.9473167E
Trasa: Křešín – Černé jezírko
mapy.cz/s/godelocuho
Vzdálenost: 2,9 km
Typ: pro pěší a horská kola
Náročnost: nízká
Značení: modrá, Brdská hřebenovka
Zajímavosti: Přírodní památka Na Horách
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Magistrát v čele s primátorem Lorencem také 
poslal české komoře spis, ve kterém vysvětlo-
val vznik obecních dluhů s návrhem na jejich 
splácení a znovu prosil, aby byla správa hospo-
dářství obci ponechána. Začátkem dubna přišlo 
od komory rozhodnutí, že administrátorem zů-
stane hormistr Pusch. Ten začátkem května po-
slal magistrátu přehled dluhů obyvatel města 
a příbramského statku vůči obci s oznámením, 
že vrchní inspektor horních měst Jan Franti-
šek Lauer nařídil jejich splacení do dvou týdnů 
a předání gruntovních knih jemu Puschovi. 
Hormistr společně se šichtmistrem Matějem 
Alisem prosadil také rozšíření nádržky nad 
vysokou pecí do podoby ochranného rybníka 
pro zadržování dostatku vody pro železárnu. 

ZNECTÍT A POCHVÁLIT
Dne 24. srpna 1715 přijel inspektor Lauer 

do Příbrami. Na radnici se sešel s celou shro-
mážděnou obcí. Primátor Lorenc zaznamenal 
do radního protokolu: „Bože, rač od takového 
sezení uchránit každého příbramského pri-
masa, který to bude s obcí myslet dobře. Když 
se sešla celá obec, musel jsem já primas odejít 
z radní světnice, aby mě mohl pan Lauer přede 
všemi znectít a  pochválit svého administrá-
tora Jiřího Pusche. Nenechal na mně cti a za-
sloužilosti ani za jednu balatku (drobný peníz 
– pozn. red.) a nechtěl mě vyslechnout. Jak si 
svou zlost vylil, tak ji rozlitou nechal, a odešel. 
Kdo se domníváš, že se ti obec za tvou upřímnou 
starost a práci odmění, čím víc se napracuješ 

a nastaráš, tím víc se proti tobě povstane, a ta 
práce se vyloží jako špatná. Však na to nedbej, 
přece jen se upřímně starej o dobro obce, byť to 
neuznala. Jen Pán Bůh sám tu práci ráčí znát 
a dát ti věčnou odplatu za tvé upřímné mínění, 
což i já nehodný očekávám a těším se na to.“

Někteří členové magistrátu Lauerovi žalo-
vali, co se v zimě na radnici dělo a že primátor 
nechce odstoupit. Česká komora hormistra 
Pusche chválila, že uvede městské hospodář-
ství rychle do pořádku. Dvojvládím magistrátu 
a administrátora Pusche však vznikaly potíže. 
Když vyšlo najevo, že si Václav Lorenc půjčoval 
značné částky ze záduší svatého Jakuba a ze 
sirotčí pokladny, v listopadu 1715 se na rad-
nici strašlivě pohádal kvůli vybírání peněz 
za pokuty a všelijaké dávky se dvěma členy 
magistrátu. Udali Lorence u  české komory, 
která 18. prosince rozhodla, že Václav Lorenc 
okamžitě bude coby narušitel privilegovaného 
místa čili radnice až do příští obnovy městské 
rady zbaven všech pravomocí.

SPOUSTA PRÁCE S PODDANÝMI
Pusch se pak dohodl se svatohorskými  

jezuity, že budou řádně platit kontribuci 
ze svých pozemků. Prověřoval dřívější prodeje 
obecních pozemků a zjišťoval, kde jsou za ně 
získané peníze. Převzal i hospodaření záduší. 
V květnu 1716 se radní rozhodli, že mu předají 
správu poddaných, s nimiž byla spousta práce, 
a nakonec mu dali i klíček od purkmistrovské 
pokladny. 

V  červenci 1716 provedl nejvyšší minc-
mistr František Karel hrabě z Pöttingu obnovu 
rady. Úřad primátor nebyl obsazen a prvním 
konšelem zůstal devadesátiletý a slabý bývalý 
primátor Zikmund Konstantin Machuta, takže 
měl hormistr a administrátor Pusch volné pole 
působnosti a vedl i solní důchody. Zisk obci při-
nášely i pivní várky měšťanů dané do zástavy. 

Radní považovali sesazení primátora za ob-
rovský zásah do městských práv a chtěli si zvolit 
nového. Česká komora jim sdělila, že nejprve 
má hormistr a administrátor Pusch, pod jehož 
vedením se obci během roku a půl podařilo 
našetřit slušný kapitál 3000 zl., pokračovat 
v nápravě obecního hospodářství. Pusch udě-
lal svým pomocníkem a kontribučním písařem 
svého zetě Petra Rubricia.

UBYTOVÁNÍ ZA TŘI SUDY PIVA
Inspektor všech horních měst a od roku 1716 

už také vrchní administrátor hor a mince Jan 
František Lauer přijel v  květnu 1717 opět 
na týdenní vizitaci. Pusch ho ubytoval a hos-
til ve svém domě na Příkopech, za což dostal 
od  magistrátu jako „diškreci“ tři sudy piva. 
Opatřil pro Lauera 10 liber másla, osm kaprů, 
šest štik, dva a půl strychu ovsa. Magistrát mu 
pro něj daroval tele, jehně, kus zvěřiny, šest 
koroptví, 12 kuřat a půldruhého sudu piva, 
a zapůjčil mu stolní nádobí. 

Pusch se začal plést do věcí, které mu nepří-
slušely, magistrát mu třeba musel posílat k od-
souhlasení každé své rozhodnutí o propuštění 

Příběhy z Březového vrchu XII.: hormistr 
Jiří Tomáš Pusch primátorem
Hned po potupném sesazení primátora Václava Tomáše Lorence z úřadu administrátora obecního hospodářství česká komora 
poručila, aby byly hormistrovi Puschovi začátkem roku 1715 jakožto novému administrátorovi vydány účetní knihy, inventáře 
a klíče od obecní pokladny a hospodářských budov. Primátor prohlásil, že se napřed všechno musí zapsat do inventáře a předání 
musí proběhnout v přítomnosti svědků. 

Mapa Jana Christiana Fischera, šichtmistra z Jílového, z roku 1726. Znázorňuje trasu KarloBoromejské štoly, vlevo Dolejší Obora.
  Zdroj: archiv společnosti Diamo, foto: Pavel Škácha



z poddanosti a povolení k sňatku. Na příkaz 
české komory tedy Pusch na konci roku 1717 
konečně přijal městské právo, aby proti jeho 
zásahům do městské samosprávy nemohl ni-
kdo nic namítat. 

V roce 1718 v dolech – hlavně na Novém 
létě – pracovalo 22 horníků, z nichž ale čtyři 
zemřeli během první poloviny roku. Dolování 
a huť řídil šichtmistr Matěj Alis s horním přísež-
ným, kterým byl od listopadu 1690 stále ještě 
jeho starý otec Ludvík Alis, „který už mnoho let 
nechodí na žádnou grube a je také úplně hluchý 
a neschopný“. 

Koncem Alisovy dehonestace Pusch napsal 
koncem června 1718 Lauerovi, že má mnoho 
práce, protože po smrti zbirožského šichtmi-
stra spravoval tamní závod, čímž jeho rodina 
a děti trpí. Lauer mu už před rokem slíbil zvý-
šení platu, protože jinde má i malý purkrabí 
větší deputát, než má Pusch plat. Hormistr si 
musel ze svých peněz platit i vůz a koně, které 
nutně potřebuje, protože jinak by musel v dešti 
a sněhu k šichtamtu běhat pěšky, přičemž už 
o jednoho koně přišel. 

V roce 1719 byla do 32 metrů hluboké No-
voroční šachty, kde byla právě objevena mocná 
žíla, proražena odvodňovací dědičná Císařská 
jinak Karlo-Boromejská štola, od jejíhož ústí 
bylo Nové léto vzdáleno 518 metrů. Prvním 
světlíkem na této štole byla 36 metrů hluboká 
šachta Josef asi 277 metrů od ústí dědičné štoly 
– nepatrné zbytky její haldy jsou dosud zacho-
vány nad příbramským nádražím. 

TEN TLUSTEJ KLUK A ŠELMA, KTERÉHO 
MUSÍME POSLOUCHAT

V červnu 1719 se stal prezidentem české 
komory Zikmund Valentin Hrzán hrabě 
z  Harasova, kterému Pusch zapůjčil 3000 
zlatých z obecního důchodu. Začalo se šuš-
kat, že chce, aby se hormistr, „ten tlustej kluk 
a šelma, kterého musíme všichni poslouchat,“ 
jak o něm prohlásil zlatník a Matějův bratr 
Felix Alis, stal i příbramským primátorem. 
Kandidáta navrženého magistrátem česká 
komora odmítla. 

Matěj Alis byl v  únoru 1721 pro nesrov-
nalosti v  obecním hospodářství vyšetřován 
společně se sesazeným primátorem Václavem 
Lorencem. Veškerá vina padla na předluženého 
Lorence, který v březnu zemřel a jehož rodina 
upadla do bídy. 

V roce 1721 začalo po pěti suchých letech 
pršet. Na konci května 1721 obec za 12 kop 
míšeňských grošů prodala Puschovi a  jeho 
manželce Apoleně zpustlé mlýniště nad novým 
Brodským rybníkem, aby si tam postavili mlýn. 

Začátkem června 1721 zaslal magistrát žá-
dost o potvrzení městských privilegií a volbu 

primátora přímo císařskému dvoru ve Vídni 
a také nejvyššímu mincmistrovskému úřadu, 
jehož zástupce hrabě Přehořovský přijel před 
polovinou června na dva dny do Příbrami a jed-
nal s Puschem a šichtmistrem Alisem. Od konce 
června 1721 se z  Puschova podnětu začaly 
shromažďovat peníze na stavbu březohorské 
kaple, s jejímž vybudováním se zavázalo po-
moct všech patnáct majitelů březohorských 
domů. 

Slavnostní obnova městské rady se konala 
23. října 1721. Přijeli ji provést komoří Filip 
hrabě Krakovský z Kolovrat na Březnici a ad-
ministrátor Lauer, který k nelibosti celé obce 
jmenoval novým primátorem Pusche. Ten již 
několik let uvažoval o stavbě nové stříbrné hutě 
a puchýrny nad Gecovským mlýnem Matěje 
Brože, který tomu bránil. Po jeho smrti se dědic 
mlýna Marek Brož podvolil, stavba v Podlesí, 
kde byla huť už roku 1538 (pod dnešním pivo-
varem) začala v roce 1722 a byla dokončena 
na  podzim 1725. Polovinu z  vynaložených 
2436 zlatých zaplatil císařský erár a druhou 
magistrát.

Dolování se financovalo z císařského ordi-
nárního tácu ve výši 144 zl. ročně, z extraor-
dinárního tácu poskytovaného městem díky 
přivařování piva a  z  kukusů březohorského 
knapšaftu a z kukusů, které koupila příbramská 
obec a část z nich ještě rozdělila mezi březo-
horské sousedy (3/4 kukusu), lazecké obyva-
tele (1,5 kukusu) a svobodné mlynáře (čtyři 
kukusy). V letech 1721–1724 činily veškeré 
náklady na dolování 3943 zlatých: polovinu za-
platilo královské horní město Příbram, druhou 
uhradila nápojová dávka. Březové Hory za tu 
dobu odvedly 6 zl. 6 kr., Lazečtí 12 zl. 12 kr. 
a svobodní mlynáři 31 zl. 15 kr. 

ČEKÁNÍ NA POŽEHNÁNÍ HOR
Podle dekretu zaslaného příbramskou radou 

Březohorským se zdálo, že zdejšímu dolování 
nastávají dobré časy. Proto ji v červenci 1725 
štajgr (zřejmě Antonín Illink) a ostatní havíři 
požádali, aby jim odpustila část odváděných 
cupusů. Purkmistr vyzval Březohorské k tr-
pělivosti, než se „požehnání hor“ skutečně 
prokáže. V prosinci 1725 ovšem uspořádal ma-
gistrát takzvaný horní den (Gewerkentag), při 
němž hormistr Pusch a nový šichtmistr Johann 
Schöner (Matěj Alis se překvapivě odstěhoval 
do  Prahy) ohlásili, že „od  mnoha let skrytý 
a nyní z Boží milosti k velkému vůbec potěšený 
poklad neb možný blik stříbrný (kus stříbra, 
houska) se vyjevil“.

Začátkem roku 1726 se při třech tavbách zís-
kalo přes 50 hřiven (asi 14 kg) čistého stříbra, 
které primátor Pusch odvezl do Prahy. Do měst-
ského důchodu za ně přibylo 1000 zl. a za klejt 
(vedlejší produkt získávaný při tavbě – oxid 
olovnatý, používaný např. ve sklářství) 55 zl. 
Magistrát zavedl ročně dvě slavnostní procesí 
na Svatou Horu, aby si tam Příbramští pro stří-
brné doly vyprosili požehnání. 

Pokračování příště

S Věra Smolová
SOA v Praze – SOkA Příbram
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1. února 1915
Budova měšťanské školy dívčí byla zabrána 
pro vojenský lazaret. Žákyně se od 1. února 
učily v budově měšťanské školy chlapecké. 
Aby se třídy prostřídaly, byl zaveden určitý 
řád. Výuka pro děvčata probíhala v pondělí, 
ve středu a v pátek, čtyři hodiny dopoledne 
a tři hodiny odpoledne. V sobotu se výuka 
nekonala, aby děvčata mohla pomáhat v do-
mácnostech. Chlapci měli k  dispozici své 
učebny v úterý, ve čtvrtek a v sobotu. 

4. února 1935
Konala se první přednáška kurzu pro ama-
térské fotografy. Zájemci o  fotografické 
umění se sešli v osm hodin večer v prosto-
rách Vysoké školy báňské. 

6. února 1925
Příbramský turistický klub konal svou val-
nou hromadu. Jedním z bodů jednání byl 
projekt střelnice v Brdech. Turistický klub 
se proti vybudování střelnice vyjádřil svou 
účastí na  protestních schůzích v  Rokyca-
nech a Zdicích. Plánoval také vlastní samo-
statnou protestní akci.

9. února 1905
Okresní výbor v Příbrami vyhlásil výběrové 
řízení na dodavatele mléka pro příbramskou 
okresní nemocnici. Roční spotřeba mléka 
v nemocnici činila 15 000 litrů. Dodávané 
mléko muselo být dobré jakosti, čisté a obsa-
hovat nejméně 3 % tuku. Vybraný dodavatel 
měl zajistit donášku mléka v uzavíratelných 
a vyčištěných nádobách a odnesení prázd-
ných nádob na své náklady.

12. února 1885
Příbramské okresní zastupitelstvo schválilo 
návrh na  zřízení zvláštní umrlčí komory 
na  dvoře nemocnice. Schváleno bylo též 
pořízení nového vybavení pro nemocnici – 
prádlo pro nemocné, ložní prádlo a  nové 
pružinové vložky do postelí.

14. února 1895
Po důlním neštěstí v březohorských šach-
tách 31. května 1892 rozhodly horní úřa-
dy o  zřízení nových elektrických signálů 
na  šach tách. Vedle dosavadního pákové-
ho zvonu pro signály byly zavedeny ještě 
elektrické zvonky, aby ohlašovaly sjíždění 
a  vyjíždění z  pater, a  zejména nebezpe-
čí. V  revíru Mariánsko-Vojtěšském se dne 
14.  února 1895 konala kontrola nového 
zařízení. Elektrické signály byly uznány 
za dokonalé a začaly se používat.

22. února 1965
Československá televize v cyklu Takový je 
náš kraj vysílala v  přímém přenosu z  pří-
bramského divadla hru Františka Langra 
Periférie v režii Stanislava Vyskočila.

S Tereza Pruchová
Státní oblastní archiv v Praze – Státní 

okresní archiv Příbram

KALENDÁRIUM

V roce 1721 začalo po pěti 
suchých letech pršet.
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NA ZÁVĚR

Vážení čtenáři, přinášíme vám pranostiku na únor. Tajenka ze zpravodaje 1/2025: Na svatého 
Priska pod saněmi píská. Knihu vyhrává Alena Procházková. Kniha je připravena v redakci 
k vyzvednutí.

Vyluštěnou tajenku můžete poslat e-mailem na adresu: kahan@pribram.eu. Čtenář/ka, 
jehož/jejíž správně vyluštěná tajenka bude doručena jako 6. v pořadí, od nás dostane pěknou 
knihu.

Městské prostory k nájmu a prodeji
 S pronájem prostor o  celkové výměře 

cca 76 m2 budovy č. p.  537, ulice Bratří 
Čapků v Příbrami VII, která je součástí po-
zemku p. č. st. 1165 v k. ú. Březové Hory;

 S pronájem prostor o celkové výměře 20,93 m2 
v 1. podzemním podlaží budovy č. p. 163, 
ul. Dlouhá v Příbrami III, která je součástí 
pozemku p.  č. 440, vše v  k. ú. Příbram;

 S pronájem prostor o celkové výměře 341,40 m2 
v budově č. p. 48 v Příbrami VIII, která je 
součástí pozemku p. č. 4239/10, zastavěná 
plocha a  nádvoří, to vše v  k. ú. Příbram;

 S pronájem místnosti o celkové výměře 14 m2 
v 1. podzemním podlaží vlevo v budově bez 
č. p./č. e., stavbě občanského vybavení, která 
je součástí pozemku parc. č. st. 573/2, k. ú. Bře-
zové Hory, a nachází se ve 2. pavilonu v levé 
části areálu v Příbrami VII, Žežická ul. č. p. 193;

 S vývěsní skříňka, umístěná v Riegrově ulici v Pří-
brami I, na pozemku p. č. 648/19 v k. ú. Příbram;

 S prodej objektu o celkové výměře 3179 m2, 
rodinný dům Trhové Dušníky č. p. 111, který

 je součástí pozemku 
p.  č. 48/1, zastavěná 
plocha a  nádvoří, vše 
v k. ú. Trhové Dušníky.

Více informací na úřední desce (elektronicky 
edeska.pribram.eu/eDeska).

 S jednací sál, nám. T. G. Masaryka 121, Pří-
bram I, nájemné činí 1300 korun za  akci 
do  1 hodiny včetně, každá další i  zapo-
čatá hodina činí 200 korun. Cena za úklid 
je 850 korun. Ceny jsou včetně DPH.

 S jednací místnost ve  2.  nadzemním pod-
laží vlevo ve  2.  pavilonu v  levé části 
areálu v  Příbrami VII, Žežická 193. Ná-
jemné činí 185 korun za  každou i  za-
počatou hodinu. Cena je včetně DPH.

Bližší informace poskytne Jana Vašková (Odbor 
správy majetku) na e-mailu jana.vaskova@pri-
bram.eu nebo telefonu 318 402 521. 

Není mnoho příbramských kutilů, kteří by 
nenavštívili železářství na rohu ulic Hailova 
a Gen. R. Tesaříka v Příbrami. Bylo známé ne-
jen osobou svého provozovatele Jaroslava Říhy, 
ale také tím, že zde bylo možné sehnat i ten 
nejspecifičtější šroubek. Je až neuvěřitelné, že 
28. prosince roku 2024, po necelých 33 letech 
provozu, Jaroslav Říha příbramský obchod uza-
vřel a přestal zde nabízet své služby. 

Příbramským kutilům bude takové místo 
chybět. S nostalgií budou vzpomínat na tento 
krámek i na všechny dobré lidi v něm. Železář-
ství Jaroslava Říhy nadále funguje v Dobříši, 
kde bude uspokojovat potřeby místních kutilů 
a řemeslníků. Za Městskou realitní kancelář Pří-
bram se sluší poděkovat za dlouholetý korektní 
nájemní vztah v budově, která je ve vlastnictví 
města. 

Městská realitní kancelář hledá pro tento 
objekt nového nájemce. Prodejna má plochu 
240 m2. Prostory jsou pronajímány v nezmě-
něném stavu, bude tedy na novém nájemci, 
zda se rozhodne pro rekonstrukci nebo jinou 
adaptaci. Město je připraveno jednat o případné 
participaci na nákladech formou dočasného sní-
žení nájmu.

S Ondřej Muravecký
Městská realitní kancelář

Každý šroubek

Redemptoristé, kteří více než 123 let spra-
vovali Svatou Horu, by měli toto poutní místo 
opustit. Pokud s tímto rozhodnutím nesouhla-
síte a chcete podpořit jejich setrvání, můžete se 
zapojit do občanské petiční iniciativy Za setrvání 
kongregace Redemptoristů na Svaté Hoře v Pří-
brami. Text petice mj. uvádí: „Žádáme, aby vedení 
kongregace přehodnotilo své rozhodnutí opustit 
po 123 letech Svatou Horu, neboť je tento řeholní řád 
s tak významným poutním místem, jakým Svatá 
Hora je, neodmyslitelně 
historicky spjatý.“ Petici 
můžete podepsat online 
na webu e-petice.cz, kde 
najdete přímý odkaz 
po na skenování QR kódu, 
nebo osobně v infocentru 
města v Pražské ulici.

S Stanislav D. Břeň

Pokračuje 
petice 
za setrvání 
redemptoristů 
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KALENDÁŘ AKCÍ

NÁM. T. G. MASARYKA 121
 19. 2. 16.00 Zasedání ZM Příbram

JUNIOR KLUB
 15. 2. Big Dez (Francie)
 21. 2. Hentai Corporation

DIVADLO A. DVOŘÁKA – VELKÁ SCÉNA
 1. 2. 19.00 Velká bankovní loupež
 2. 2. 18.00 Dvě cesty do džungle 
 3. 2. 19.00 Leona Machálková
 4. 2. 13.30 Ene bene Erbene
 10. 2. 19.00 Zlatíčka
 12. 2. 19.00 Caveman
 20. 2. 19.00 Ostře sledované vlaky
 21. 2. 19.00 Ostře sledované vlaky
 23. 2. 15.00 O kocouru Mikešovi
 24. 2. 19.00 Ostře sledované vlaky
 25. 2. 16.00 Velká bankovní loupež
 26. 2. 10.00 Ostře sledované vlaky
 26. 2. 19.00 4 Rockeři s operní pěvkyní
 27. 2. 19.00 Limonádový Joe
 28. 2. 19.00 Ledňáček

DIVADLO A. DVOŘÁKA – ESTRÁDNÍ SÁL
 1. 2.  20.00  Rybářský ples
 7. 2. 19.00 Maturitní ples SOU a SOŠ Dubno
 8. 2. 19.00 Maturitní ples OA a VOŠ Příbram
 14. 2. 19.00  Maturitní ples Gymnázia pod 

Svatou Horou
 15. 2. 19.00 Maturitní ples Gymnázia Příbram
 21. 2. 19.00 Maturitní ples Gymnázia Příbram
 27. 2. 19.00 Švanci já su já – Tour show 2025

inzerce

 14. 2. 16.30  Dobře naladěná skupina
 18. 2. 9.30  Klub Makovička
 18. 2. 14.15  Setkání pletařek
 23. 2. 14.00   Komentovaná vycházka: Svatá 

Hora II (sraz u Svatováclavského 
dubu)

 24. 2. 10.00  Parkinson klub
 26. 2. 10.00  Tvoření: lojové krmítko pro ptáky
 28. 2. 10.00 Terapie tancem
 28. 2. 16.30  Dobře naladěná skupina

OBŘADNÍ SÍŇ V ZÁMEČKU–ERNESTINU
 20. 2.  11.00 Pietní shromáždění k uctění 
památky obětí 2. světové války u příležitosti výročí 
popravy 16 občanů Příbramska v Brandenburgu

NOVÝ RYBNÍK – SEZAM BISTRO
 8. 2. 10.00–16.00 Vepřové hody

DIVADLO A. DVOŘÁKA – D-KLUB
 8. 2. 18.00 Jamchestra a Knírek
 13. 2. 19.00 Na cestě poutníka
 15. 2. 18.00 Pulp Fiction: Historky z podsvětí
 17. 2. 19.00 Na poslední koleji
 18. 2. 19.00  Kavárna U Nulté hodiny 

s Romanem Štabrňákem
 25. 2. 19.00 Saša Niklíčková

DIVADLO A. DVOŘÁKA – KINO
 1. 2. 16.00 Paddington v džungli
 1. 2. 19.00 Na plech
 2. 2. 16.00 Zlatovláska
 6. 2. 19.00 Brutalista
 7. 2. 17.00 Odvážná Vaiana 2 – 3D
 7. 2. 20.00 Emmanuelle
 8. 2. 16.00 Ježek Sonic 3
 8. 2. 19.00 Bez trenek
 9. 2. 16.00 Paddington v džungli
 11. 2. 16.00 Léto s Evženem
 13. 2. 19.00 Captain Americe: Nový svět
 14. 2. 17.00 Zlatovláska
 14. 2. 20.00 Holka od vedle
 15. 2. 16.00 Dogman
 15. 2. 19.00 Captain America: Nový svět – 3D
 16. 2.  16.00 V dobrém i zlém
 19. 2. 18.00  České podsvětí – beseda s Josefem 

Klímou

SVATÁ HORA
 1. 2. 15.00  Malé filmové exercicie (film Tělo 

v mé hlavě)
 2. 2.   Uvedení Páně do chrámu 

(Hromnice)
 12. 2. 17.30 Příběhy ze svatohorských ambitů 
2/II. – Lidé a místa ze 100 milostí Panny Marie 
Svatohorské. Přednáška Věry Smolové
 22. 2. 15.00 Malé filmové exercicie (film Spolu)

KNIHOVNA JANA DRDY
 4. 2.     17.00 Irsko, Smaragdový ostrov. 
Cestovatelské vyprávění Jakuba Greschla
 5. 2.     15.00 Digitální odysea, Kurz práce 
s chytrým telefonem pro začátečníky 65+ (1. lekce)
 10. 2.  17.00 Na kole přes Afriku. Extrémní 
cestovatelské vyprávění Tadeáše Šímy
 11. 2.  17.00 Dějiny umění: Poezie v obrazech. 
Přednáška Jany Froňkové
 17. 2.   17.00  Knihovnický kvíz. Pro každého, kdo 

chce hrát
 19. 2.   15.00 Digitální odysea. Kurz práce 
s chytrým telefonem pro začátečníky 65+ (2. lekce)
 20. 2.    8.30  Brain&Breakfast. Inspirativní 

snídaně v Křižáku
 24. 2.   17.00 Setkání genealogů
 25. 2.    8.30 a 10.00  BookStart: O dvanácti 

měsíčkách
 25. 2.   17.00  Kouzlo České republiky. 

Cestovatelské promítání 
a vypravování Marka Kováře

STÁTNÍ OKRESNÍ ARCHIV
 5. 2. 17.30 Podkarpatská Rus dnes – beseda 
s geologem a historikem Martinem Langem 

DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE
 1. 2. 8.00–16.00 Hamíkův elektrovíkend
 9. 2. 16.00  Zalezlíci – pohádka Panáček 

Malíček
 13. 2. 15.00–17.00 Valentýnské tvoření 
 27. 2. 15.00–17.00  Masopustní tvoření 

a pečení

GALERIE FRANTIŠKA DRTIKOLA
Výstava: Václav Jirásek: Industria remastered  
(do 16. 2.)

HORNICKÉ MUZEUM
 22. 2. 10.00–12.00  Masopust na Ševčinském 

dole

SENIOR POINT PŘÍBRAM
 4. 2.  Vycházka: Dolejší Obora – Škrtilka – 

Lhota u Příbrami – Nové a Staré Podlesí
 7. 2. Seniorská akademie – 1. ročník                        
 11. 2. Turnaj v bowlingu 
 11. 2. Kino                           
 12. 2. Výlet do Prahy: Výstava Tutanchamon    
 13. 2.  Vycházka:  Příbram – Kozičín – Pilský 

rybník – Orlov – Příbram.                         
 14. 2. Seniorská akademie – 2. ročník                     
 18. 2. Turnaj v šipkách    
 21. 2. Seniorská akademie – 1. ročník  
 24. 2. Informační schůzka 
 25. 2. Turnaj v bowlingu 
 26. 2.  Výlet do Prahy: Muzeum historických 

nočníků 
 26. 2. Promítání: Hrádek u Nechanic
 27. 2. Bowling (STP 2)

FIT SENIOR PŘÍBRAM
 4. 2. 9.30  Klub Makovička
 4. 2. 14.15  Setkání pletařek
 5. 2.  15.15  Šachový klub
 7. 2. 10.00  Zpívání s kytarou
 10. 2. 10.00 Parkinson klub
 13. 2. 18.00  Podpůrná skupina pro pečující
 14. 2. 10.00  Taneční terapie

PBBOWLING KLUB
 22. 2. 20.00  SPS punk Praha + dokument 

o historii kapely

SOKOLOVNA PŘÍBRAM
 8. 2. 7.00–16.00  Volanský fashion – prodejní 

akce
 15. 2. 20.00 Sokolské Šibřinky
 16. 2. 14.00 Dětský karneval
 22. 2. 19.00 Podnikatelský ples
 28. 2. 19.00 Maturitní ples Waldorfské školy

SPORTOVNÍ HALA
 1. 2. 17.00  Trox Příbram – SK Volejbal Ústí nad 

Labem
 15. 2. 17.00 Trox Příbram – Aero Odolena Voda

ZIMNÍ STADION
 8. 2. 17.00   HC Baník Příbram – HC Benátky n. 

Jizerou 
 15. 2. 17.00 HC Baník Příbram – Mostečtí Lvi
 22. 2. 17.00  HC Baník Příbram – HC Stadion 

Cheb

DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
 4. 2. 14.00–17.00  SZŠ a VOŠ: Den 

zdravotnické školy

KLUB ZDRAVÍ
 12. 2. 17.30  Jak může můj životní styl ovlivnit 

riziko civilizačních nemocí? – 
přednáší Roman Uhrin

ČAJOVNA NA ZEMI
 28. 2.  19.00 Slam poetry exhibice
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